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Vážení spoluobčané,
opět vás zdravím s dalším vydáním čtvrtlet-

níku Kopidlenských listů.
S příchodem nového roku jsme se po vánoč-

ních svátcích museli opět vrhnout do úkolů, 
které nás v  letošním roce čekají. Musím říci, 
že jsem se opravdu těšil na nový rok, neboť 
jsem vnímal, že po celém loňském roce a stále 
se opakujících výběrových řízeních konečně 
máme stabilizovaný a  snad kompletní tým. 
Když shrnu to nejzásadnější, tak se nám bě-
hem roku podařilo sehnat člověka na pozici 
účetní, ale i  vedoucí finančního odboru, dále 
nového zaměstnance na práci s  přestupky 
a po několika výběrových řízeních i tajemníka, 
resp. tajemnici. Nutno podotknout, že sehnat 
zkušeného člověka na tak specifické pozice je 
opravdu téměř nadlidský úkol.

Hned zkraje ledna ovšem přišla první rána. 
Vedoucí finančního odboru totiž ztratila způ-
sobilost vykonávat svou pozici. Rada města ji 
tudíž musela bezodkladně odvolat z  funkce 
a ihned vypsat nové výběrové řízení. Práce za 
vedoucí finančního odboru si dočasně rozděli-
ly kolegyně z účtárny. Období spojené s ukon-
čením předchozího roku nebylo pro dámy 
v  účtárně jednoduché, ale tohoto úkolu se 
zhostily na výbornou a je jim za to třeba řádně 
poděkovat.

Další nemilou záležitostí pro nás bylo ozná-
mení nově jmenované tajemnice Ing. Palečko-
vé, že z osobních důvodů podá rezignaci, tuto 
pozici tudíž nadále vykonávat nebude a zůsta-
ne na pozici vedoucí správního odboru. Nezbý-
valo nám nic jiného než její přání respektovat 
a opět vypsat další výběrové řízení. A aby toho 
nebylo málo, v  současné době podala výpo-
věď i  Ing. Staňková ze stavebního úřadu, a to 

z rodinných důvodů. Je opravdu škoda, že od 
nás odchází tak zkušený člověk, protože s paní 
Ing. Ječnou tvořily na stavebním úřadě skvělý 
tým. Dále ještě ukončil pracovní poměr i  za-
městnanec z  místního hospodářství. I  zde již 
běží nová výběrová řízení.

Bohužel nám tyto neustálé změny ubírají 
nejen sil, ale hlavně tolik potřebný čas, který 
bychom měli věnovat záležitostem a  pro-
jektům směřujícím k  rozvoji města. Namísto 
toho se zaobíráme dalšími a  dalšími výběro-
vými řízeními. Věříme ale, že budeme mít štěstí 
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Maraton konkurzů. Sehnat člověka na 
specifické pozice je téměř nadlidský úkol

KONTEJNEROVÁ STÁNÍ VZNIKAJÍ V DÍLNĚ MÍSTNÍHO HOSPODÁŘSTVÍ Radou města 
byla schválena investice a objednání materiálu na výrobu kontejnerových stání, která budou 
rozmístěna po městě. Práce se ujali pracovníci místního hospodářství, kteří díly posvářeli, co 
bylo potřeba, vyvrtali a připravují výdřevu. V současné době je materiál odvezen na žárové zin-
kování.                                                                                                                                                                Jaroslav Mikule
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a brzy zmiňované pozice obsadíme zkušenými 
a pracovitými lidmi, kteří jsou pro chod úřadu 
tak důležití. Druhou stránkou věci je samozřej-
mě to, jak celá situace působí navenek a co si 
o tom jako naši spoluobčané myslíte. Věřte ale, 
že vše je dílem náhody a my se opravdu snaží-
me vytvořit na úřadě dobrou atmosféru a pří-
jemné pracovní prostředí.

Volba druhé místostarostky
Co se týče personálních záležitostí, nemohu 

nezmínit ještě jednu velmi podstatnou věc, 
která pravděpodobně vzbuzuje nemálo disku-
zí, a tou je volba druhé místostarostky. Po ne-
lehkém a dlouhém zvažování jsme se rozhodli, 
že do toho přes všechna úskalí půjdeme, s tím-
to návrhem předstoupíme před zastupitele 
a uvidíme, co na to řeknou. Jsme si moc dobře 
vědomi toho, o  jak kontroverzní téma se jed-
ná, pokud jsou ve vedení úřadu manželé. S čis-
tým svědomím ale můžeme říct, že pracujeme 
s velkým nasazením, abychom naše město po-
sunuli o kus dál, a věříme, že to jako obyvatelé 
města pochopíte a na výsledcích naší práce to 
uvidíte.

Abychom vám ukázali, že se nezaobíráme 
jenom hledáním nových zaměstnanců na 
městský úřad, zpracovali jsme pro vás leták, 
který shrnuje to nejzásadnější, co se nám po-
vedlo udělat za rok a půl našeho působení ve 
vedení města. Tento přehled byl přílohou břez-
nového informačního letáku. Chceme vás tím-
to s  určitou pravidelností informovat o  tom, 
jak se nám daří plnit naše cíle. Ne vždy je to 
jednoduché, ale snažíme se.

Projekt na přípojky kanalizace pro 
Pševes a Drahoraz

Projektů a  nápadů, které bychom chtěli re-
alizovat je celá řada, limituje nás jen omezené 
množství finančních prostředků. Do jisté míry 
je to v tuto chvíli i náš největší projekt, kterým 
je investiční akce „Kanalizace, Pševes – Dra-
horaz“. Jak jsem již dříve zmiňoval, samotná 
stavba je zasmluvněná pouze do fáze reali-
zace hlavního kanalizačního řadu. Aby ale 
dílo mohlo být kompletní, připravujeme se na 
vyhlášení výběrového řízení na zhotovitele ka-
nalizačních přípojek. Projekt na přípojky pro-
šel několika změnami, jeho finální verzi jsme 
obdrželi až ke konci loňského roku. Rozpočet 
přípojek, veřejných i soukromých, se pohybuje 
ve výši cca 14 mil. Kč. Na kanalizační přípojky 
však neexistuje žádný dotační titul, a  tak vy-
soutěžená cena bude hrazena čistě z rozpočtu 
města. Finanční zajištění máme díky před-
schválenému investičnímu úvěru.

Vodovod pro Mlýnec má projekt ke 
stavebnímu povolení

A v jaké fázi je plánovaný vodovod v Mlýnci? 
Na začátku března jsme obdrželi zpracova-
nou projektovou dokumentaci pro sloučené 
územní a stavební povolení liniové stavby, in-
ženýrskou činnost a  pro vyjádření dotčených 
orgánů. Dokumentace obsahuje samotný 

přivaděč a  rozvody po obci. Tato část projek-
tové dokumentace stála 400 tis. Kč bez DPH. 
Na krajském úřadě KHK se nám povedlo uspět 
s žádostí o dotační příspěvek ve výši 300 tis. Kč.

Možnosti financování náměstí
Dále probíhají jednání ohledně prací na pro-

jektové dokumentaci na revitalizaci náměstí II. 
a  III. etapy. Snažili jsme se projekt napasovat 
na tzv. modro-zelené podmínky výzvy IROPu, 
nicméně jsme zjistili, že dotační možnosti na 
veřejná prostranství jsou již přečerpané a  že 
vzhledem k  přísným kritériím bychom prav-
děpodobně nesplnili potřebné požadavky. 
Hledáme tedy jiné cesty, jak takový projekt 
ufinancovat.

Penny v Kopidlně
S  určitou pravidelností probíhají i  jednání 

se zástupci společnosti Penny Market a deve-
loperem zajišťujícím výstavbu marketu v Kopi-
dlně. Samotná jednání nejsou jednoduchá, ale 
vnímáme, že budoucí Penny Market by mohl 
být pro Kopidlno velkým přínosem. Na druhou 
stranu však musíme být obezřetní a postupo-
vat tak, jak nám stavební zákon ukládá. Byli 
bychom rádi, kdyby jednání nabrala už kon-
krétní směr, kterým se všechny zainteresované 
strany budou moci řídit.

Pro lepší vzhled města
A co dalšího v tomto období ještě připravu-

jeme a na čem pracujeme? Chlapi z místního 
hospodářství připravují kontejnerová stání, 
jejichž cílem je zlepšit vzhled jednotlivých 
kontejnerových hnízd rozmístěných po městě. 
Dále vyrábíme lavičky, které budou rozmístěny 
po Kopidlně a místních částech. První osazení 
laviček jste již mohli zaznamenat v Lipové uli-
ci. Dále je rekonstruován byt v budově č. p. 12 
(nad bývalou spořitelnou). Realizuje se oprava 
plotu za novým multifunkčním hřištěm u  bu-
dovy II. stupně ZŠ. Štěrkovými zásypy se vy-
spravují po zimě poničené komunikace, které 
jsou ve vlastnictví obce.

Nový svoz odpadů a pořádek 
u kontejnerů

Ještě bych se chtěl vyjádřit k  věčnému ne-
pořádku kolem kontejnerových hnízd. Ten 
je způsoben lidmi, kteří ještě nepochopili, že 
máme v Lipové ulici otevřený sběrný dvůr. Sice 
je otevřen ve vyhrazený čas, a to v úterý a v so-
botu, ale přebytečný odpad se zde odkládá 
zdarma!!! Abychom zabránili těmto neduhům, 
pořídili jsme fotopasti, a kde se objeví nepořá-
dek, dohledáváme viníka. První úhrada za ne-
oprávněné uložení odpadu již proběhla. Chtěl 
bych tady apelovat na všechny, buďme ohle-
duplní k  životnímu prostředí, ale také k  sobě 
navzájem a nedělejme zbytečně nepořádek.

A k odpadům ještě jedno velké a dle ohlasů 
od vás občanů bezesporu velmi diskutované 
téma. Je to od dubna plánovaný 14denní svoz 
komunálního odpadu. Tuto problematiku má 
na starosti místostarosta Ing. Martin Kinčl 
a  věřte, že k  dané záležitosti řešení odpadů 
přistupuje velmi profesionálně. Postupně vám 

byly každý měsíc předkládány přehledné ma-
teriály s informacemi a se zdůvodněním, proč 
jsme se rozhodli k  tomuto kroku přistoupit. 
Podstatou celé situace je, že nám legislativa 
ukládá jasné podmínky, které musíme splnit. 
Chceme jít tou nejméně „bolestivou“ cestou, 
přestože to tak dle vašich ohlasů nevypadá. 
Jednotlivé obce přistoupily k  této záležitosti 
různě. Některé zvýšily stávající poplatek za 
zpracování komunálního odpadu průměr-
ně o 300 Kč/rok, jiné šly cestou dost razantní, 
a  to nastavením poplatku z  nuly například 
rovnou na 900 Kč/rok. My se chceme nejdříve 
pokusit dosáhnout jasně daných cílů cestou 
efektivnějšího třídění odpadů a  věříme tomu, 
že to společně s  vámi zvládneme. Netvrdíme, 
že netřídíte (to bychom si ani nedovolili), ale 
konkrétní údaje jsou neúprosné a  pro nás 
směrodatné. Již v  letošním roce bychom se 
měli pohybovat kolem 170 kg/osobu/rok, my 
se však pohybujeme okolo 230 kg/osobu/ rok. 
Cílová hodnota by se měla každý rok snižovat 
o 10 kg, náš cíl je tudíž daný. Věřte, že tak, jak 
to máme namyšleno, nejdeme a ani nechceme 
jít proti vám, ale že se snažíme jít tou nejmír-
nější cestou v souladu s legislativou.

Jak vidíte sami, dle výše uvedeného, máme 
stále co řešit. Důležité ale je, že nám nechybí 
chuť se danými věcmi zabývat a  posouvat je 
směrem kupředu.

Závěrem bych vám všem chtěl popřát poho-
dové jarní dny a příjemné prožití velikonočních 
svátků.

Váš starosta Karel Žižka
(mezititulky KL)

NA KOMUNIKACÍCH SE PODEPSALO 
POČASÍ Pracovníci místního hospodář-
ství opakovaně provádí údržbu místních 
a účelových komunikací, které jsou vzhle-
dem k  nepříznivému zimnímu počasí ve 
špatném technickém stavu. Výtluky vznik-
lé mrazem i  velkým množstvím srážek se 
v letošním roce již čtyřikrát zasypávaly.                  

Jaroslav Mikule
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NÁJEMNÍ BYT NAD „SPOŘITELNOU“ JE V REKONSTRUKCI Pracovníci místního hospo-
dářství začali s rekonstrukcí garsoniéry v č. p. 12, kde došlo k předělání elektroinstalace, vody, 
sanitární techniky a ke kompletní výměně obkladu na WC, v koupelně a v kuchyni. Následně 
bude zakoupena kuchyňská linka.                                                                                                     Jaroslav Mikule

V měsíci lednu počasí po mnoha letech umožnilo na téměř dva týdny nastříkat led na 
zimním stadionu. Sportovně aktivní občané i  školáci měli možnost protáhnout svá těla 
a myslím, že toho hojně využívali až do večerních hodin za svitu lamp. Velké díky patří pra-
covníkům místního hospodářství, kteří několik mrazivých nocí strávili přípravou ledu. 

Ing. Martin Kinčl

Zachraňování 
malých dětí přineslo 
emotivní momenty

Zimní stadion v lednu opět ožil 

V únoru se všichni zaměstnanci měst-
ského úřadu účastnili velice zajímavého 
školení první pomoci. Školitelkou nám 
byla osoba nejpovolanější, Kateřina 
Skřivánková, záchranářka Zdravotnické 
záchranné služby Královéhradeckého 
kraje, pracoviště Jičín, soukromý školitel 
první pomoci a  resuscitace dospělých 
a  dětí. Vyjíždí k  pacientům s  akutním 
ohrožením života nebo selháním zá-
kladních životních funkcí.

Školení doplněné humornými histor-
kami bylo poučné, ale i náročné, napří-
klad při sledování videonahrávek, jak 
zachraňovat malé děti. Mohli jsme si vy-
zkoušet masáž srdce a  všichni si určitě 
přejeme, ať zůstaneme pouze u  teorie 
a zkoušení.                              Míša Havelková
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Před základní školou v Kopidlně v ulici Tyr-
šova probíhá obnova poškozených a  napa-
dených stromů. Dojde k vyfrézování starých 
pařezů a  na jejich místo budou zasazeny 
nové stromy.

Jaroslav Mikule

V  přesně nezjištěné době během února 
poškodil neznámý vandal zeď u  parkoviště 
na hřbitově. Pracovníci místního hospodář-
ství museli všechny kameny očistit a  zeď 
znovu zkompletovat.

Jaroslav Mikule

Pracovníci místního hospodářství instalo-
vali pamětní desku k lípě srdčité, která byla 
vysazena před budovou školy v ulici Tomáše 
Svobody k pětistému výročí udělení erbovní 
listiny městu Kopidlno.

Jaroslav Mikule

Obnova dřevin u školy Poškozená zeď 
u hřbitova znovu stojí

Vysazená lípa dostala 
pamětní desku

Pracovníci místního hospodářství vyro-
bili novou konzolu na lavičku autobusové 
zastávky ve Pševsi a  rozšířili sedací plochu 
o jedno prkno. Zároveň na zastávce instalo-
vali nový odpadkový koš, aby nedocházelo 
k pohazování odpadků kolem zastávky.

Jaroslav Mikule

Čekání na autobus 
bude komfortnější
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Díky novým kontejnerům můžete za odevzdaný 
textil nakoupit nové věci do domácnosti

Kopidlno rozšiřuje možnosti třídění textilu. 
Třídění textilu je nyní ještě pohodlnější a člo-
věk díky němu může získat i něco zpátky. Ve 
spolupráci s firmou TextilEco, a. s., zabývající 
se sběrem a tříděním nepotřebných věcí, kte-
rým následně dává druhou šanci na využití, 
byla v  Kopidlně provedena výměna starých 
kontejnerů za nové a  další kontejnery byly 
přidány. Kontejnery fungují tak, jak jsme 
zvyklí, mají pouze vylepšenou podobu kvůli 
novým funkcím.

Chytré kontejnery nově obsahují dva úlož-
né boxy. Do nich je možné zdarma adresně 
uložit nepotřebné věci, které nám je líto 
vyhodit přímo do sběrné části kontejneru, 
protože jsou stále pěkné, funkční a  vhodné 
k dalšímu použití.

V rámci nového projektu EKO-VÝZVA (eko-
-vyzva.cz) máme nyní možnost dostat za tyto 
kousky zaplaceno formou kreditů, které se 
připíšou na zákaznický účet vedený na e-
-shopu Genesis (genesis-eshop.cz). Tímto 
způsobem je možné vytřídit šatník, zbavit se 
nenošených věcí či knih, ale zároveň na tom 
lze i vydělat a do skříně něco nového za kre-
dity opět pořídit. Ovšem není nutné za staré 
oblečení kupovat zase jen něco na sebe, je-
likož na e-shopu najdeme i knihy nebo dro-
gerii pro každodenní použití, jejíž nabídka se 

neustále zvyšuje – nyní je to třeba toaletní 
papír, čisticí prostředky, tablety do myčky 
a další. Takto lze ušetřit a to se v dnešní době 
nesmírně hodí.

Zapojit se do výzvy je velice snadné, sta-
čí si založit účet na e-shopu, vyřazené věci 
v  dobrém stavu zabalit, správně označit, 
rezervovat zdarma schránku online a  přes 
mobilní aplikaci vložit do sběrného kontej-
neru. Pokud je balíček větších rozměrů, lze 
jej odnést přímo do některé z partnerských 
prodejen Genesis, kde je proškolený tým, 
který pomůže i  s  registrací. Kurýři poté ba-
líček vyzvednou a začne proces určení jeho 
hodnoty. Následně jsou připsány na osobní 
účet kredity, za ty si pak můžeme na oplátku 
udělat radost něčím novým.

V  současnosti jsou v  Kopidlně od společ-
nosti TextilEco umístěny celkem čtyři kon-
tejnery, a  to v  ulici Švermova u  stanoviště 
kontejnerů na tříděný odpad, v  ulici Havlíč-
kova naproti domu s pečovatelskou službou, 
na sídlišti U  Cihelny u  bytovky čp. 604–605 
a u bytovky čp. 617–619.

Mapu všech rozmístěných kontejnerů na-
lezneme také například na webových strán-
kách společnosti TextilEco (textil-eco.cz).

Další kontejner na textil v Kopidlně máme 
před prodejnou potravin v  ulici U  Nádraží. 

Tento kontejner zde provozuje společnost 
DIMATEX CS, spol. s  r.  o., a  je bez úložného 
boxu.

Do všech sběrných kontejnerů na textil pa-
tří: čistý a suchý textil (veškeré oděvy, bytový 
textil – záclony, závěsy, povlečení, potahy, 
ubrusy a deky) zabalený v zavázaných (zauz-
lovaných) igelitových pytlích/taškách, dále 
také spárované (svázané) nositelné boty.

Do sběrných kontejnerů na textil nepatří: 
znečištěný nebo mokrý textil, matrace, mo-
litan, koberce, tašky, netextilní materiály, ko-
munální odpad, elektrospotřebiče.

Provozující společnosti vhodné a  nepo-
škozené oděvy či další ošacení z kontejnerů 
bezplatně předávají charitativním organiza-
cím. Zbytek vytříděných oděvů a  textilních 
materiálů se recykluje a dále se používá jako 
surovina pro výrobu čisticích hadrů a  pla-
chetek, netkaných textilií, geotextilií a  had-
rových lepenek. Z textilního kompozitu spo-
lečnost DIMATEX CS vyrábí městský mobiliář. 
Nabídku jejích výrobků najdeme na interne-
tových stránkách www.retextil.cz.

Takto získaný textil nekončí na skládkách či 
ve spalovnách. Tím, že vytřídíme nepotřebný 
textil, můžeme napomoci ke zlepšení život-
ního prostředí, ale současně i lidem v nouzi.

Monika Kovářová

Kontejner na textil v ulici Švermova (u želez-
ničního přejezdu).

Kontejner na textil v ulici Havlíčkova (naproti 
domu s pečovatelskou službou).

Kontejner na textil na sídlišti U Cihelny (u by-
tovky čp. 604–605).
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V Kopidlně mi chybí zázemí pro rodiny 
a také domov pro seniory
O plánech na radnici s místostarostkou Veronikou Žižkovou 

Od počátku letošního roku má Kopidl-
no dva místostarosty. Do funkce druhé, 
neuvolněné místostarostky města zvolili za-
stupitelé Veroniku Žižkovou z volební strany 
SNK pro moderní Kopidlno – NOVÝ SMĚR. 
Kopidlenské listy zajímalo, co k  takovému 
rozhodnutí vedlo a  s  jakými představami 
a  plány nová místostarostka do svého an-
gažmá vstupuje. „Všichni dohromady spo-
lečně se starostou a dalšími radními řešíme 
rozvoj města, týmová práce je pro nás velmi 
důležitá,“ říká Veronika Žižková v  rozhovo-
ru. Zajímali jsme se o to, jak bude zdvojená 
funkce městu prospěšná, na co bude potře-
bovat Kopidlno peníze v  následujících le-
tech, a dotkneme se i možností, jak se může 
dál rozvíjet místní kulturní vyžití.

Větší počet místostarostů bývá často 
výsadou měst lidnatějších než Kopidlno, 
vždy ale záleží na potřebách a rozhodnu-
tí konkrétního zastupitelstva. Kopidlno 
má dva místostarosty poprvé v  historii; 
co k tomuto kroku vedlo? Zároveň je tře-
ba říct, že oba současní místostarostové 
jsou neuvolnění, zatímco v  předchozích 
mnoha letech byl místostarosta sice vždy 
jen jeden, ale až na jednu výjimku praco-
val na radnici plným úvazkem. Je v pod-
mínkách Kopidlna nové schéma v něčem 
výhodnější? Jak mají místostarostové 
rozdělenou práci?

Ano, máte pravdu, že větší počet mís-
tostarostů obyčejně bývá až ve větších 
městech. My jsme zkusili variantu s jedním 
neuvolněným místostarostou první rok, kte-
rý jsme byli ve vedení města, nicméně jsme 
celkem brzy zjistili, že práce, kterou může-
me a chceme pro město dělat, je tolik, že je 
na ni jeden neuvolněný místostarosta málo. 
Někteří samozřejmě mohou namítnout, že 
jsme mohli mít místostarostu uvolněného, 
nicméně tato možnost vzhledem k zaměst-
nání kolegy místostarosty nebyla na pořadu 
dne. Proto jsme přistoupili k variantě dvou 
neuvolněných místostarostů, a  to za pod-
mínky, že se jako neuvolnění s  našimi od-
měnami v součtu vejdeme do částky, kterou 
by měl jeden uvolněný místostarosta. Navíc 
v tomto nastavení opravdu vnímáme velkou 
výhodu a můžeme říct, že zde platí rčení „víc 
hlav víc ví“. Pracujeme v  týmu, spolupráce 
a vzájemné doplňování fungují velmi dob-
ře. Každý máme přidělené oblasti, kterým 
se věnujeme. U kolegy Martina Kinčla je to 
životní prostředí, zeleň, odpadové hospo-
dářství, já řeším kulturu, dotační možnosti 
a  komunikaci s  krajem vzhledem k  regio-

nálnímu rozvoji. Nutno ale dodat, že všichni 
dohromady společně se starostou a dalšími 
radními řešíme obecně rozvoj města, týmo-
vá práce je pro nás velmi důležitá.

Žádný veřejný rozpočet se neobejde 
bez dotací. Vedle těch, které jsou obcím 
přiznány ze zákona automaticky, pak zá-
leží hodně na úsilí konkrétní samosprávy, 
jak aktivní v hledání dalších zdrojů finan-
cování je. Vám zastupitelstvo svěřilo vy-
hledávání takových možností, zpracová-
vání žádostí o dotace a celkovou admini-
straci tam, kde to konkrétní dotační titul 
svým rozsahem umožňuje. Jaké zdroje 
čerpání pro Kopidlno přicházejí v úvahu 
a co je díky nim možné ve městě zařídit? 
Na co podle vás bude Kopidlno tyto pe-
níze potřebovat ve výhledu následujících 
tří let? Jinými slovy: co máte v plánu do 
konce funkčního období v roce 2026?

Dotační management je sám o sobě vel-
mi složitá záležitost, ale jak uvádíte, bez do-
tací se hospodaření obce neobejde. Musím 
říct, že vyhledávání různých možností a do-
tačních příležitostí mě velmi baví. A zdrojů 
je hned několik. U  těch velkých projektů 
se zaměřujeme na evropské dotace – ak-
tuálně je to IROP (Integrovaný regionální 
operační program) v  případě možností fi-
nancování dalších etap revitalizace náměstí. 
U  evropských dotací je důležitým článkem 
MAS Otevřené zahrady Jičínska, se kterou 
se snažím spolupracovat, abychom využili 
i  tento zdroj. Další možností jsou národní 

dotace. Tady mohu jako příklad uvést cyk-
lostezku, kde pravděpodobně budeme po-
dávat žádost o  dotaci ze SFDI (Státní fond 
dopravní infrastruktury). V neposlední řadě 
musím zmínit krajské dotace, kde se jed-
ná spíše o  menší projekty. V  loňském roce 
jsem z těchto krajských dotací získala např. 
dotaci na Kopidlenské slavnosti ve výši 
150 000 Kč, dále dotaci na uspořádání oslav 
volyňských Čechů ve výši 50 000 Kč, ze so-
ciálního odboru se mi podařilo získat přes 
80 000 Kč na volnočasové aktivity pro děti, 
letos jsem žádala o dotaci na organizaci pře-
dávání cen Jivínského Štefana a  věřím, že 
budu opět úspěšná. V hlavě mám ale řadu 
dalších projektů. Jako příklad můžu uvést 
třeba naučnou stezku nebo přemístění 
a vylepšení služeb turistického informační-
ho centra. Co mě ale rovněž zajímá, a vím, že 
zde existují dotační možnosti, které bych se 
pokusila využít, je sociální oblast. Velmi mi 
zde chybí zázemí pro rodiny, a  proto bych 
zde ráda vybudovala mateřské a  rodinné 
komunitní centrum, které by nabízelo široké 
spektrum aktivit pro všechny napříč genera-
cemi. Z větších projektů, které lze zařadit do 
sociální oblasti, je projekt domova pro seni-
ory, ať už v podobě stacionáře, nebo stálého 
bydlení. To je sice běh na delší trať, nicméně 
si myslím, že by Kopidlno takový domov pro 
seniory mít mělo.

Závěrem nutno podotknout, že ještě stá-
le jsme v době, kdy existuje celá řada mož-

Veronika Žižková (uprostřed) při adventních programech v KVC.
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ností, kde můžeme získat potřebné finance, 
a vždy je to o tom, jak jsme v tu danou chvíli 
připraveni žádat, tzn. jestli máme připrave-
ný nějaký projekt, který vytáhneme z šuplí-
ku. Na přípravě takových projektů intenziv-
ně pracujeme už od samotného počátku 
našeho působení na radnici. Příkladem 
může být např. studie k revitalizaci sídliště. 
Zatím zde počítáme s  tím, že podle studie 
budeme sídliště revitalizovat svépomocí, 
nicméně když by se objevila nějaká dotační 
možnost, určitě ji zkusíme.

pojďme zamířit do kultury, kde je vaše 
angažmá asi nejviditelnější už dávno 
před nástupem na radnici. Co se v  této 
oblasti změnilo od posledních voleb? 

Jsou podle vás současné možnosti Kopi-
dlna dostatečné, aby pokryly očekávání 
veřejnosti? A  jaká je vlastně v  Kopidlně 
poptávka?

Kultura je oblast, která mě velmi napl-
ňuje, je to práce tzv. za odměnu. Věřím, že 
obyvatelé města, a nejen oni, poznali rozdíl 
v  úrovni a  rozsahu akcí před volbami a  po 
nich. Příkladem může být třeba „Rozsvěcení 
vánočního stromu“ nebo „Ples města Kopi-
dlna“. V  podstatě mohu říct, že se stejným 
přístupem, se kterým jsem před pěti lety 
zakládala spolek Kopidlenské žížalky, z.  s., 
jsem se vrhla do spolupráce s KVC v Kopidl-
ně. Tenkrát před těmi pěti lety jsme spolek 
zakládaly s kamarádkami s vidinou rozšíření 
volnočasových aktivit pro rodiny s  dětmi 
a spousta lidí mi říkala, že v Kopidlně nemá 
cenu něco dělat, že lidi stejně nepřijdou a že 

nám to nevydrží, a  podobné řeči. My jsme 
toho svého času zvládli opravdu hodně, 
od kroužků pro děti (dělávali jsme i  čtyři 
týdně) přes několik turnusů příměstských 
táborů až po jednorázové akce při různých 
příležitostech, a  to i  přesto, že nám chy-
bělo zázemí v  podobě výše zmiňovaného 
komunitního centra. V  podstatě všechny 
zakládající členky už jsou ale zpět z  rodi-
čovské dovolené v  zaměstnání, takže už 
toho tolik nezvládneme, nicméně v  těch 
stálých akcích pokračujeme. Tou největší 
z  nich je Pohádkový park, který navštěvují 
stovky lidí a má úžasnou pověst. Stejně tak 
bych ráda docílila toho, aby i městské akce 
měly svůj věhlas a lidé je navštěvovali se zá-
jmem. Snažím se ve spolupráci s Míšou Ha-
velkovou z KVC vymýšlet kalendář akcí tak, 
aby vždy nabídl tak široké spektrum, které 
naplní očekávání veřejnosti skrze všechny 
generace. Určitě máme pořád na čem pra-
covat a co vylepšovat, ale o tom to přesně 
je. S patřičnou kvalitou každé akce, se všemi 
jejími detaily, se postupně vybuduje i větší 
poptávka po městských akcích. Věřím, že se 
lidé rádi baví, a my jim v tom našimi akcemi 
rádi pomůžeme.

Organizace kultury se v  Kopidlně roz-
víjela postupně. dříve se o  ni starala 
kulturní komise složená z dobrovolníků, 
zhruba před deseti lety došlo k zásadněj-
šímu zlomu, kdy bylo rekonstrukcí vybu-
dováno kulturní a  vzdělávací centrum 
a zřízena stejnojmenná organizační slož-
ka s  novou pracovnicí. Kam by se podle 
vás měla organizace kultury ubírat do 
budoucna a  je ještě v možnostech Kopi-
dlna někam růst?

Musím říct, že myšlenka kulturní komi-
se je mi velmi sympatická. Koresponduje 
s naší vizí týmové práce. Více lidí, více nápa-
dů, více možností, více kontaktů a tak bych 
mohla pokračovat. V  tuto chvíli je to nějak 
nastavené, uvidíme, jak se bude situace 
v  souladu s  dalšími našimi plány dál vyví-
jet. Co se týče organizace kultury, kalendář 
akcí, které město Kopidlno nabízí, je hodně 
postaven i na akcích jednotlivých místních 
zájmových spolků. Tuto spolupráci určitě 
chceme i  nadále rozvíjet a  místní spolky 
v jejich aktivitách podporovat, a to i tím, že 
jim nabízíme možnost přivýdělku díky zajiš-
tění občerstvení na městských akcích. Kaž-
dé spolupráce si opravdu vážíme.

Když bych měla mluvit o  růstu kultury, 
vidím zde velký potenciál. Trochu mě mrzí, 
že jako město nemáme žádný svůj vlastní 
kulturní svatostánek, kde bychom mohli 
pořádat i  větší akce jako třeba pravidelná 
divadelní představení, koncerty aj. Kulturní 
a vzdělávací centrum k těmto účelům bohu-
žel není vyhovující. Měla jsem vidinu rekon-
strukce radnice, kde je bývalé kino, které by 
se dalo předělat na multifunkční společen-
ský sál. Žádala jsem o dotaci na tuto rekon-

Kopidlenské dýňování si už získalo pevné místo v kulturním kalendáři.



Kopidlenské listy březen 2024 9

strukci, která však bohužel nebyla podpo-
řena. Věřím ale, že se ještě najde příležitost.

A jak všichni vědí, Kopidlno má i bohatou 
historii včetně celé řady významných osob-
ností, takže i s  tím by se dalo určitě 
při rozvoji kultury pracovat. Moc se 
mi líbí třeba představa obnovení 
muzea v  prostorách KVC. Cílem je 
zkrátka vytvoření zajímavých tu-
ristických atrakcí pro návštěvníky, 
aby se Kopidlno v  jejich očích stalo 
atraktivní a mělo pro ně smysl trávit 
zde svůj volný čas. A já věřím, že to, 
že bude Kopidlno atraktivní pro ná-
vštěvníky, vzbudí dobrý pocit sou-
náležitosti i v obyvatelích města.

V  gesci místostarostky najde-
me také regionální rozvoj. Co tato 
oblast obnáší a  přináší a  jaká je 
úloha a  možnosti města při spo-
lupráci s dalšími subjekty veřejné 
správy?

Co se týče regionálního rozvoje, 
snažíme se prohlubovat vztahy se 
zástupci Královéhradeckého kraje. 
Můžu říct, že několik schůzek už 
proběhlo. Nejvíce se potkáváme 
s náměstkyní hejtmana paní Martinou Ber-
dychovou, která má v  gesci oblast sociál-
ních věcí, kultury a cestovního ruchu, a také 
s  radním kraje panem Adamem Valentou, 
který je zodpovědný za oblast regionálního 
rozvoje, evropských grantů a dotací. Podle 
proběhlých jednání můžeme soudit, že kraj 
má zájem o  spolupráci a  že chce pomoci 
rozvoji nejen Kopidlna, ale celého Kopid-
lenska, a my těmto snahám chceme jít urči-
tě naproti. V našem zájmu je rovněž posílit 
vztahy se Střední zahradnickou školou, dát 
prostor její prezentaci v  našem městě, ale 
i  pomoci, když bude třeba. I  z  tohoto dů-
vodu proběhla schůzka s  paní ředitelkou 
Ing.  Lenkou Noskovou a  s  náměstkem pa-
nem Arnoštem Štěpánkem, který je zodpo-
vědný za oblast školství a sportu. Věříme, že 
i zde se bude spolupráce dále rozvíjet.

A  nesmím opomenout ještě další orga-
nizace, se kterými navazujeme spolupráci. 
Jednou z  nich je CIRI – Centrum investic, 
rozvoje a inovací. Konzultujeme s nimi stra-
tegii rozvoje města a jak ji koncepčně správ-
ně uchopit. Dále bych ráda zmínila Sdruže-
ní Český ráj, jehož cílem je spolupráce na 
trvale udržitelném rozvoji cestovního ru-
chu v turistickém regionu Český ráj. I zde je 
v  našem zájmu Kopidlno zviditelnit. Cílem 
výše uvedeného je především získat finanč-
ní prostředky na rozvoj Kopidlna a  změnit 
tak pohled veřejnosti na naše město.

K  úkolům, které vám svěřilo zastupi-
telstvo, patří i  komunikace s  veřejností. 
Máte také „hodiny pro veřejnost“? Kdy 
a kde vás mohou lidé zastihnout?

Komunikace s  veřejností je určitě velmi 

důležitá věc. Je třeba obyvatele informovat 
o tom, co se kde děje. K tomu v tuto chvíli 
využíváme nejvíce FB profilu „Kopidlenské 
listy“. Aktuálně ale plánujeme nové webo-
vé stránky města, kde by měly přibýt ještě 
další informační kanály. To vše je ale zatím 

v řešení. V brzké době však chystáme poří-
zení elektronické úřední desky a rovněž tzv. 
kulaté stoly, kde budou mít spoluobčané 
možnost potkat se s vedením města.

Co se týče mých „hodin pro veřejnost“, 
občané mě najdou na městském úřadě 
prakticky téměř každý pracovní den. Vzhle-
dem k  různým schůzkám a  mnoha aktivi-
tám ale všem, kteří by se se mnou chtěli, 
potřebovali potkat, doporučuji, aby pře-
dem raději zavolali. Každému se budu ráda 
věnovat.

A závěrem. pokud se ve veřejných funk-
cích objeví společně manželé nebo jiní 
rodinní příslušníci, vždy to zákonitě vzbu-
dí nelibost a  nevraživost části veřejnosti. 
A  také jistě posuzování přísným okem ze 
strany opozice. Neironicky bych řekl, že to 

chce odvahu, pustit se do něčeho 
takového v Kopidlně, kde si zkrátka 
nikdo nemůže nevšimnout, že jsou 
na radnici Žižkovi. Nakolik se vás to 
dotýká a jak se s tím vyrovnáváte? 
A  jak se to dá skloubit s  rodinným 
životem?

Musím říct, že to opravdu nebylo 
jednoduché rozhodnutí. Byli jsme si 
vědomi, že takové rozhodnutí určitě 
vzbudí diskuze, emoce, otázky atd. 
Samozřejmě jsme to konzultovali 
i  s  právníkem. Nakonec jsme si řekli, 
že neděláme nic nekalého, pracujeme 
s  maximálním nasazením mnohdy 
po nocích a snažíme se v zájmu oby-
vatel města udělat pro jeho rozvoj to 
nejlepší, co dovedeme. Ti, kteří nás 
znají, dobře vědí. Máme čisté svědomí 
a jediné, co nám zbývá, je věřit, že spo-
luobčané naši práci uvidí v  podobě 
výsledků a dosažených cílů. To, jak to 
zhodnotí v  příštích volbách, už je na 
nich. Samozřejmě že se k nám dostá-

vají různé odezvy, pozitivní, ale samozřejmě 
i ty negativní. Někdy si říkám, kde se v lidech 
bere taková zloba a zášť, a mnohdy si poklá-
dám otázku, proč to vlastně dělám. Někdy je 
to opravdu těžké. Pak se ale podívám na svoje 
dvě úžasné děti a  hned znám odpověď. Dě-
lám to kvůli nim, aby se jim tady žilo dobře 
a neměly potřebu odejít někam jinam. Vím, že 
se opakuji, ale vidím obrovský potenciál Ko-
pidlna a věřím, že jednou zde bude opravdu 
krásné místo k životu, na které budeme hrdí.

Ptal se Martin Žantovský

Tvoření s dětmi.

Oslava 30. výročí návratu volyňských Čechů oživila vzpomínky a přinesla radost ze setkání.
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Kopidlno hostilo vyhlášení Jivínských Štefanů
Bylo nám ctí, že jsme se mohli ujmout orga-

nizátorské role při pořádání již 26. ročníku bo-
hulibé akce, jakou je vyhlášení Jivínských Šte-
fanů. Slavnostní odpoledne 25. 2. 2024 mělo 
skutečně nabitý program. A stejně tak nabitá 
byla i  místní sokolovna, tuto akci navštívilo 
cca 200 kulturních nadšenců. Čestnými hosty 
byli náměstkyně hejtmana paní Martina Ber-
dychová a senátor Ing. Tomáš Czernin.

Zahájení kulturního programu se neslo 
v  duchu tanečního vystoupení hostujícího 
souboru Česká beseda z obce Lukavice v or-
lickém podhůří. Následovalo pásmo, o které 
se postaraly děti ze ZŠ Kopidlno. Hostům 
představily významné kopidlenské osobnos-
ti. Přiblížily jim čestného občana pana Zdeň-
ka Svěráka, odborníka v  oboru gynekologie 
pana doktora Josefa Donáta, první promo-
vanou doktorku medicíny paní Annu Honzá-
kovou, kněze a  spisovatele Františka Aloise 
Vacka, hudebního skladatele, klavíristu a pe-
dagoga Bedřicha Křídla a  významného hu-
debního skladatele Františka Matěje Hilmara. 
Jeho nejznámější polku s názvem Esmeralda 

nám zahrála Darinka Stránská. Přidala ještě 
další dvě písně a tím zakončila kulturní pro-
gram, kterým se naše město mohlo na této 
akci odprezentovat. Všem zúčastněným patří 
velké poděkování.

A  co že to ten Jivínský Štefan je? Je to 
ocenění za kulturní činnost na území okresu 

Jičín, které se předává hned ve dvou katego-
riích. Jednou je kulturní počin roku, který je 
určen losem z klobouku, a druhou je ocenění 
za dlouhodobé zásluhy v  kultuře, o  kterém 
rozhoduje porota jmenovaná ze zástupců 



Kopidlenské listy březen 2024 11

Město Kopidlno zná každý, ne tak tomu 
může být u Jivínského Štefana. Nebo tomu 
alespoň tak mohlo být před datem 25. 2. 
2024, kdy se v místní, zcela návštěvníky za-
plněné sokolovně odehrávalo slavnostní 
předání cen za počin roku a  dlouhodobé 
zásluhy v oblasti kulturního života na území 
okresu Jičín. Před 26 lety celou tuto zajíma-
vou událost pojmenovali její zakladatelé po-
dle jičínského rodáka Josefa Štefana Kubína.

Bezchybným a  pozorným pořadatelem 
bylo město Kopidlno a Kulturní a vzdělávací 
centrum a knihovna. Pod vedením Karla Žiž-
ky, Veroniky Žižkové a  Michaely Havelkové 
pracoval celý tým lidí, těm všem patří velké 
poděkování. Patří sem také Střední zahrad-
nická škola. Tradičně se podílí na organizaci 
překrásnými květinovými dary. Celookresně 
pak zaštiťuje akci tzv. štefanská komise, což 
je dobrovolný sbor přátel kultury z jednotli-
vých mikroregionů.

Jivínský Štefan za počin roku se uděluje 
prostřednictvím losu, a  to vytažením jmé-
na z  klobouku, kde bylo letos nastříháno 
celkem 119 lístků se jmény nominovaných. 
Vše se dělo před zraky diváků a  držitelka 
loňské ceny, paní Marie Nosková z Lukavce, 
která jméno s nominovaným losovala, měla 
poctivě, černočerným šátkem, zavázané oči. 
Štěstí přálo Josefu Lidickému.

Hlavní cena za dlouhodobé zásluhy pak 
byla předána tomu, koho v  poctivě bodo-
vaném systému a diskuzích vybrala porota. 
Byla složena ze zástupců devíti okrsků jičín-
ského regionu a hodnotila 164 zaslaných no-
minací. Držitelem sošky Jivínského Štefana 
se stal Jiří Vydra.

Jičín byl letos navenek velmi úspěšný. 
Stejně tak úspěšní ale mohli být všichni no-
minovaní, protože naprosto všichni vyko-
návají dílo, které přináší lidem v jejich okolí 
radost, poučení a znalost z dosud nepozna-

ných oborů, mimořádné zážitky divadelní, 
pěvecké, hudební, badatelské, ale také třeba 
„jen“ zábavu.

Pořadatelé této v republice naprosto oje-
dinělé akce doufají, že kopidlenské výborně 
připravené slavnostní odpoledne přispělo 
k dalšímu potvrzení jejího smyslu, napomů-
že také k další propagaci i aktivaci nás všech 
k  tomu, abychom si všímali práce jiných, 
povzbuzovali je účastí na jimi konaných 
akcích, ale také tím, že jejich snahu zhod-
notíme zveřejněním tohoto úsilí formou 
podání nominace na Jivínského Štefana. 
Ty můžeme posílat v  jakémkoliv množství 
v  průběhu celého roku na mailovou adre-
su jivinskystefan@seznam.cz, podrobněj-
ší informace jsou pak uloženy na adrese 
jivinskystefan.webnode.cz.

Marie Faruzelová, Jičín
(redakčně kráceno)

Všichni nominovaní konají záslužné dílo

štefanské komise. Odměnou pro výherce jsou 
sošky Štefanů z dílny Renaty a Martina Lho-
tákových a květinové dary ze Střední zahrad-
nické školy v  Kopidlně. Nominace do obou 
kategorií každoročně shromažďují členové 
komise a Nadačního fondu Jičín – město po-
hádky. V letošním roce se takových nominací 
sešlo úctyhodných 283.

Díky slavnostnímu odpoledni, které pro-
běhlo právě u nás v Kopidlně, už ceny 26. roč-
níku Jivínského Štefana mají své následující 
držitele. Los, jako prvek náhody, rozhodl 
o tom, že dřevěnou sošku Štefana za kultur-
ní počin obdržel Josef Lidický za svou neob-
vyklou připomínku tragické události v  roce 
1968 v  Jičíně, kdy polský voják zastřelil na 
křižovatce na Letné pana Jaroslava Veselého 
a paní Zdenu Klimešovou. V okně svého ob-
chodu s ovocem a zeleninou na Valdštejnově 
náměstí proto pan Lidický umístil kopie foto-
grafií Oldřicha Podzimka, které zachycují jak 
pohřeb obětí, tak i  město v  okupační době. 
Následně byla udělena cena za dlouhodobé 
působení v kultuře. Porota složená ze zástup-
ců štefanské komise rozhodla, že toto oceně-
ní včetně druhé sošky Štefana právem patří 
Jiřímu Vydrovi, nejprve kastelánovi Valdštejn-
ské lodžie v Sedličkách u Jičína, později i dra-
maturgovi, grafikovi a řediteli Valdštejnského 
imaginária, za mnohaleté, neobvykle tvůrčí, 
autorsky progresivní a  překvapivě realizova-
né akce ve Valdštejnské lodžii.

Zvláštní poděkování porota v podobě krás-
né kytice předala paní Naděždě Vaníčkové, 
dlouholeté kopidlenské divadelnici, která 
uchovává záznamy o  ochotnickém divadle 
v  Kopidlně 60. a  70. let 20. století. Kronika, 
v níž zachytila dobu svého hereckého půso-
bení, budila pozornost i na Čtení z místních 
kronik.

Další květinové poděkování patří i Pavlíně 
Čížkové za dlouholeté organizování kulturní-
ho dění v Libáni a okolí. V její režii je příprava 
Libáňského hudebního festivalu, tzv. Foers-
trových dnů. Se svou bohatou a hodnotnou 
náplní jsou událostí v regionu.

Třetí kytici se zvláštním poděkováním při-
řkla porota regionálnímu historikovi Pavlu 
Kracíkovi, který se velkou měrou podílel ve 
spolupráci s dalšími kolegy z Jičínska na od-
vrácení ztráty letiště ve Vokšicích. Místo Ae-
roklubu Jičín tam měla působit velká letecká 

škola, která by významně narušila nebe hlav-
ně nad Jičínem a okolím, tedy i nad Českým 
rájem.

A jelikož je tato akce tzv. putovní, na závěr 
celého odpoledne již nezbylo nic jiného než 
předat pomyslnou štafetu v  podobě štefan-
ského klobouku do rukou organizátora, který 
bude tuto akci hostit v příštím roce. Štefanský 
klobouk tak převzala bělohradská starostka 
Alena Kuželová. Příští ročník této akce se tedy 
bude konat 25. 2. 2025 v Lázních Bělohradě.

Veronika Žižková
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Přehled nominací na Jivínské Štefany z Kopidlenska
Počin roku:

Čtení z místních kronik – pořadatelé
Akce připravovaná Kulturním a  vzdělávacím 

centrem Kopidlno a kopidlenskou městskou kni-
hovnou, hlavními organizátorkami jsou Micha-
ela Havelková a Michaela Palečková. Za čtrnáct 
pokračování, která se uskutečnila od roku 2022. 
Čte se z nejstarší kroniky města, kopie zápisů při-
pravuje Zdenka Gláserová z  jičínského okresní-
ho archívu. Během čtení se promítá zápis a staré 
fotografie. Velice příjemná akce, která si našla 
své stále návštěvníky.

Erben Antonín
Za pořádání akce Léčení hudbou (duševní 

léčení). Jedná se o  setkávání milovníků hudby 
a  tance. Koná se každý měsíc, nejprve začala 
před několika lety v  Židovicích, poté se přesu-
nula do Běchar a odtud do Chotěšic. Dle tohoto 
vzoru se konají podobná „léčení“ i v okolí. Zaujetí 
pana Erbena pro tuto činnost je obdivuhodné.

Fikarová hana
Za velký podíl na organizování kulturních akcí 

v Drahorazi – Sousedské posezení, Čarodějnice, 
Dýňování. Díky pár nadšencům jako je paní Fika-
rová, má i malá obec pestrý kulturní život.

Gláserová Lebedová Zdenka
Za aktivní účast při poutní mši svaté ke sva-

tým Petru a Pavlovi, Apoštolům v kostele v Dra-
horazi 2. července (zpěvácký spoludoprovod) 
a za výrazný podíl na přípravě slavnostního zno-
vuvysvěcení drahorazského kříže, které se kona-
lo po této pouti tamtéž na návsi před hřbitovem.

Kopidlenské žížalky, z. s.
Za tradiční akci Pohádkový park, který pořá-

dají v září v parku zahradnické školy. Akci navště-
vuje velké množství zájemců z blízkého i daleké-
ho okolí. Pohádkové bytosti jsou vždy zárukou 
kvality.

Nazarenková Irena
Hlavní organizátorka připomínky 30. výročí 

návratu volyňských Čechů, která se konala v Ko-
pidlně v  listopadu 2023. Za uspořádání velice 
příjemné akce, na které se sešli účastníci z celé 
republiky. Protože paní Irena přišla jako dítě 
v roce 1993 do Čech z Ukrajiny, dokázala vytvořit 
atmosféru s ukrajinskými zvyky.

Novotná Eva
Za organizování kulturních akcí ve Pševsi, 

místní části Kopidlna. Asi největší akcí je Zatou-
laný dětský den a sousedské posezení, které se 
koná vždy v srpnu. Má bohatý program a je hoj-
ně navštívena nejen místními.

Novotná Jaroslava
Za aktivní účast na setkáních spojených s akcí 

Čtení z místních kronik, kterou pořádá Kulturní 
a vzdělávací centrum v Kopidlně a kopidlenská 
městská knihovna a  která měla na konci roku 
2023 už své 14. pokračování. Paní Novotná před-
čítá z kopií místních kronik, které vzorně připra-
vuje Státní okresní archiv Jičín. Čtení paní Novot-
ná doplňuje svým komentářem a vzpomínkami, 
které shromáždila během svého života i  jako 
ředitelka místní základní školy.

Rodina Stránských
Alena, František a dcera Darina. Za velký zájem 

o život a dílo hudebního skladatele a pedagoga 
Františka Matěje Hilmara. Rodina vlastní v  Ko-
pidlně dům, ve kterém žil. Pásmem, které sama 
připravila, a  hudební vzpomínkou se účastnila 
akce, pořádané Kulturním a  vzdělávacím cent-
rem v Kopidlně k příležitosti 220. výročí narození 
této osobnosti.

Sbor dobrovolných hasičů Kopidlno
Za organizaci Benátské noci u hasičské zbroj-

nice. V  roce 2023 se konal již druhý ročník. 
Účastníků bylo dosti a  nová tradice má možná 
našlápnuto. Obdivujeme, že si hasiči dokážou 
ke své odpovědné práci najít čas na pobavení 
veřejnosti.

Střední škola zahradnická Kopidlno
Za uspořádání již 29. ročníku akce Kopidlen-

ský kvítek. Oblíbená výstava květin je vždy do-
plněna o bohatý doprovodný program a velkou 
zahradnickou prodejní výstavu.

Učitelé ze Střední školy zahradnické Kopidlno
Jiří Šourek, Hana Hladíková a Naďa Novotná. 

Za krásné představení s kupletem na akci věno-
vané oslavám 500 let od udělení erbovní listiny 
městu Kopidlnu, která se konala v červnu 2023.

Dlouhodobé zásluhy:

Čtvrtečková Jana
Za pečlivou práci při vedení kroniky obce 

Pševes.

Gláser petr
Restaurátor a stavební historik. Za dlouhodo-

bý aktivní zájem o památky na Jičínsku, za rady 
a pomoc zájemcům a vlastníkům při jejich péči 
a údržbě a za vytrvalou spolupráci s  jednotlivci 
i  subjekty v  oblasti kultury a  historie umění na 
Jičínsku.

Gláserová Lebedová Zdenka
Pracovnice Státního okresního archivu Jičín. 

Za příkladné vedení kroniky obce Drahoraz a ak-
tivní zájem o historii Drahorazi, Kopidlna a oko-
lí. Za rady a  pomoc genealogům, kronikářům 
a  zájemcům o  regionální historii, za spolupráci 
s Kulturním a vzdělávacím centrem a knihovnou 
v Kopidlně i za poučné články, které píše do Ko-
pidlenských listů.

havelková Michaela
Za organizaci kulturních akcí v Kopidlně, které 

neúnavně připravuje i  nad rámec své pracov-
ní činnosti v  Kulturním a  vzdělávacím centru 
a knihovně Kopidlno. Akcím, spolkům i  jednot-
livcům v  této souvislosti ochotně věnuje čas 
a úsilí i ve svém volném čase.

Kopidlenské listy – redakční rada
Za součinnost na přípravách a  vydávání ba-

revného čtvrtletníku o  minulosti a  současném 
dění v Kopidlně, v připojených obcích (místních 
částech) a v širším okolí. Také za vlastní rozmani-
té příspěvky.

Menclová Andrea
Za pečlivé vedení kroniky města Kopidlna. 

Zaslouží uznání za dnes hodně nedoceněnou 
práci.

palečková Michaela
Za úspěšné vedení knihovny v  Kopidlně, za 

spolupráci s místní mateřskou školou a podíl na 
organizování kulturních akcí ve městě.

Sádlo Miloslav
Za pokračující zájem o historii a současné dění 

v rodné Ketni. I po předání keteňské obecní kro-
niky, kterou M. Sádlo léta vedl až do roku 2021, 
se ve volném čase věnuje zájemcům o genealo-
gii a minulost rodů a obcí na Kopidlensku. Vždy 
ochotně přispěje radou a  vlastními poznatky, 
které získal mimo jiné i  díky studiu archivních 
pramenů a dokumentů.

Spolek Běcharáci
Za pořádání kulturních akcí – Den dětí, spole-

čenské setkávání občanů s hudbou a občerstve-
ním, plesy (hasičský a  myslivecký), zájezdy pro 
důchodce.

Střední škola zahradnická Kopidlno
Za pořádání Kopidlenského kvítku – meziná-

rodní soutěže středních zahradnických škol, do-
provázené ukázkami dovedností studentů i pro-
dejní výstavou. Také 27. ročník, který se konal 
v roce 2023, přispěl k prezentaci města. Nomina-
ce je též za uspořádání už 53. ročníku Běhu 17. 
listopadu, jehož trasy vedou zámeckým parkem. 
Škole patří velké poděkování za významný podíl 
na organizaci udílení ceny Jivínský Štefan.

Šourek Jiří
Učitel Střední školy zahradnické v  Kopidlně. 

Za výrazný podíl na organizaci mezinárodní sou-
těže středních zahradnických škol Kopidlenský 
kvítek a dalších akcí. Za velký zájem o kopidlen-
ský zámek a rod Schliků, který dovede přenášet 
na své studenty i další zájemce o regionální his-
torii.

Turek Vladimír
Za podporu kulturního dění na Jičínsku a při 

vydávání regionálních publikací, za aktivní zá-
jem památky a o činnost svazku obcí Mariánská 
zahrada, za hru na varhany i  zpěvní doprovod 
v  kostelích na Kopidlensku a  Libáňsku i  v  blíz-
kém okolí.

Vaníčková Naděžda
Za její divadelní vystupování a za uchování zá-

znamů o ochotnickém divadle v Kopidlně v 60. 
a  70. letech 20. století. Je jedním z  posledních 
žijících pamětníků. Kronika, v níž zachytila dobu 
svého hereckého působení, budila v  roce 2022 
pozornost na akci Čtení z  místních kronik, do-
provázející čtení o  divadle v  Kopidlně, které se 
paní Vaníčková zúčastnila.

Velartová Jaroslava
Za hluboký zájem o historii a přírodu Kostel-

ce, Kopidlenska a Českého ráje. Dokázala pro něj 
získávat své žáky v  kopidlenské škole a  získává 
pro něj i širší veřejnost. Také za knížečky pověstí 
vztahující se k různým místům tohoto kraje.
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Zvláštní poděkování s květinou adreso-
vala štefanská porota paní Naděždě Vaníč-
kové z Kopidlna za její divadelní role a za 
uchování záznamů o ochotnickém divadle 
v  Kopidlně v  60. a  70. letech 20. století. 
Je jedním z  posledních žijících pamětní-
ků. Kronika, v  níž zachytila dobu svého 
hereckého působení, budila v  roce 2022 
pozornost na akci Čtení z místních kronik, 
doprovázející čtení o  divadle v  Kopidlně, 
které se paní Vaníčková zúčastnila.

Předávání cen Jivínského Štefana v úno-
ru 2024 se ze zdravotních důvodů nemoh-
la účastnit. Ocenění pro ni převzala vnučka 
Andrea Menclová, která nám poté zaslala 
fotografie babičky s  květinou, děkujeme. 
Paní Vaníčkové přejeme hodně zdraví.

Míša Havelková

Ocenění pro Naděždu Vaníčkovou

Ukázky z kroniky N. Vaníčkové

Tříkrálová sbírka  
v Kopidlně 
vynesla 18 tisíc

Každým rokem patří první týdny 
v lednu koledě tří králů. S koledou a přá-
ním všeho dobrého Kašpar, Melichar 
a  Baltazar navštívili Kopidlno v  pátek 
5. ledna 2024 a  v  sobotu 6. ledna. Na 
své cestě popřáli nejen zaměstnancům 
městského úřadu, pošty, obchodů, lé-
kárny a  lékařům na zdravotním stře-
disku, ale i  žákům a  učitelům základní 
a  mateřské školy, zahradnické školy. 
Samozřejmě nezapomněli na obyvatele 
Kopidlna.

Všude byli vřele přivítáni, potěšily je 
pochvaly za krásnou koledu a  velkou 
radost udělaly finanční příspěvky do za-
pečetěných pokladniček. Nedílnou sou-
částí sbírky byly i  statické zapečetěné 
pokladničky umístěné v železářství paní 
Adamcové, v Duhovce a také v lékárně 
Trio.

Rádi bychom poděkovali všem, kte-
ří se do sbírky zapojili. Za jejich čas 
a ochotu pomáhat.

Smyslem každé sbírky je pomáhat 
dobrým lidem a věcem. Výtěžek z  této 
akce půjde především na přímou po-
moc do našeho regionu, pro lidi, kteří se 
ocitli v  nouzi bez svého přičinění, také 
do služeb pro děti a  mládež nebo na 
práci s ohroženými rodinami s dětmi.

V Kopidlně se v rámci Tříkrálové sbír-
ky vybralo 18 173 Kč.

Kompletní výsledky sbírky naleznete 
na stránce jicin.charita.cz/jak-poma-
hame/trikralova-sbirka/vysledky-sbir-
ky-2024.

Oblastní charita Jičín
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Změny v Římskokatolické farnosti Kopidlno
Od 1. 7. 2023 odešel po 11 letech svého 

působení v Kopidlně kněz P. Robert Pietrzak, 
žijící na zdejší faře.

Acta curiae diecézní curie biskupství krá-
lovéhradeckého sdělují:

„P. ThMgr. Robert Pietrzak byl s účinností od 
1. července 2023 uvolněn z funkce administrá-
tora Římskokatolické farnosti Kopidlno a sou-
časně byl od téhož data jmenován a  ustano-
ven administrátorem Římskokatolické farnosti 
Pecka. Současně s  účinností od 1. července 
2023 byl jmenován a  ustanoven administrá-
torem excurrendo in spiritualibus Římskoka-
tolické farnosti Kopidlno P. Mgr. Ivan Havlíček 
administrátor Římskokatolické farnosti Vyso-
ké Veselí.“

Pod tímto rozhodnutím biskupství se ale 
skrývá mimořádná, dalo by se říci historická, 
událost pro celé společenství farníků, pro-
tože po mnoha staletích nebude kopidlen-
ská farnost obsazena vlastním knězem. Dle 
informace z  jičínského vikariátu v důsledku 
personálního nedostatku kněží se v  delším 
časovém horizontu (10–15 let) už neuvažuje, 
že by byla kopidlenská farnost obsazena zde 
trvale žijícím knězem, ale vždy sem bude do-
jíždět kněz z jiné farnosti.

Poslední zde žijící kněz P. Robert Pietrzak 
(nar. 1966) byl na kněze vysvěcen v  Polsku 
v diecézi Wloclawek v r. 1991. Jako kněz při-
šel v  r.  1995 na výpomoc do Čech, nejprve 
působil ve farnostech v Praze, v r. 2002 pře-
šel do diecéze královéhradecké a byl admi-
nistrátorem ve farnosti Městec Králové, poz-
ději v Trutnově, pak v Lázních Bělohradě. Od 
1. 8. 2012 byl ustanoven jako administrátor 
do kopidlenské farnosti. Pravidelně sloužil 
mše sv. v  Kopidlně, Žlunicích, Kozojedech, 
Vršcích a příležitostně i v Drahorazi. Včetně 
Běchar měl tak na starosti šest kostelů. Na-
učil se dobře česky, získal zde české občan-

ství, na zdejší faře byl spokojen a farníky byl 
dobře přijat. Snažil se ve všech svěřených 
kostelech pravidelně sloužit mše, v  draho-
razském kostele obnovil poutě, uměl zpívat 
i  dobře kázat a  farníkům bude hodně chy-
bět. Za jeho obětavé služby v  kopidlenské 
farnosti mu patří mnoho díků. Rozloučení 
s  ním proběhlo na poutní mši v  Drahorazi 
2. července 2023 (viz Kopidlenské listy prosi-
nec 2023). Diecézní kněz musí svého bisku-
pa uposlechnout (je to něco jako rozkaz na 
vojně) a farnímu společenství nezbylo než se 
s tím smířit.

Vrátím-li se k  výše uvedenému rozhod-
nutí diecézní curie, tak z  něho vyplývá, že 
Římskokatolickou farnost Kopidlno, kam 
patří jmenované kostely, bude spravovat 

po stránce duchovní „výjezdní“ kněz se síd-
lem ve farnosti Vysoké Veselí. (Excurrendo in 
spiritualibus – excurrendo z  latiny znamená 
doslova vyjíždějící správce – kněz pověřený 
správou jiné farnosti než své domovské – 
a  spiritualibus je kněz vykonávající jen du-
chovní službu – mše, pohřby, křtiny, svatby 
apod.) Po stránce materiální, tj. administrá-
tor materialibus – opravy kostelů a všechny 
další majetkové záležitosti, zajišťuje kopid-
lenskou farnost jičínský vikář, v současnosti 
P. ICLic. Bc. Th. Prokop Tobek.

Nový duchovní správce v Kopidlně
P. Mgr. Ivan Havlíček (nyní v  lednu slavil 

životní jubileum 60 let), který od 1. 7. 2023 
vykonává duchovní správu v Kopidlně excu-
rrendo, byl vysvěcen na kněze 28.  8. 1993 
v  Hradci Králové a  je od 1.  9. 2019 admini-
strátorem farnosti Vysoké Veselí, kde také 
na faře bydlí. V  rámci své vysokoveselské 
farnosti má na starosti čtyři kostely – Slati-
ny, Vysoké Veselí, Velešice, Hradíšťko. V obou 
farnostech tak spravuje celkem deset kos-
telů a je pochopitelné, že časově nezvládne 
sloužit mše o nedělích všude. V kopidlenské 
farnosti tak osiřely kostely Vršce, Běchary, 
Drahoraz, Kozojedy. Ve Žlunicích jednou za 
měsíc, jen v Kopidlně se slouží mše zatím ka-
ždou neděli.

Protože kopidlenská farnost už nebude 
obsazena knězem, budova fary (děkanství) 
patřící církvi, jako trvalé bydlení pro místní-
ho kněze, už nebude využívána. O  prodeji 
budovy se zatím neuvažuje a o jejím dalším 
využití biskupství v současnosti jedná.

Osud a obyvatelé kopidlenské fary
Fara v Kopidlně dle zápisů z listin byla zří-
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zena k  roku 1361, kdy ji založil při zdejším 
kostele Věnek z  Kopidlna, a  jistě tedy byla 
obsazena knězem. Vlastní kněz zde vždy by-
dlel po řadu staletí až do současné doby. Do-
konce od konce 18. století až do r. 1948 zde 
byli kněží dva, děkan a  kaplan. Řada kněží 
v  minulosti v  Kopidlně působících je po-
hřbena i na zdejším hřbitově. Poslední kněz, 
který je pohřben na kopidlenském hřbito-
vě, byl P. Josef Bradáč, působící v  Kopidlně 
v  letech 1915 až 1954, který mě ve zdejším 
kostele křtil a  kterého jsem znal jako dítě, 
když jsem do Kopidlna v 50. letech jezdil na 
prázdniny k  babičce. Od r.  1954 až do své 
smrti v r. 1999 zde byl 45 let knězem P. Vác-
lav Donát, je ale pohřben ve Bzí u Železného 
Brodu. Od r. 1999 se zde vystřídalo za 13 let, 
tedy do r. 2012, šest kněží. Až P. Pietrzak zde 
byl 11 let. Jeho odchodem je budova fary 
po mnoha staletích trvale žijícím knězem 
opuštěna, protože s novým knězem sídlícím 
ve farnosti se již nepočítá. Současná barokní 
budova postavená v r. 1705 je jako kulturní 
památka registrována v Ústředním seznamu 
kulturních památek, takže její přestavba za 
jiným účelem nebude jednoduchá.

Kostel sv. Jakuba v rekonstrukci
A  aby toho nebylo málo, tak v  konci lis-

topadu byl uzavřen pro bohoslužby kopid-
lenský kostel z důvodu zahájení oprav krovů 
a střechy, protože hrozí pády omítky a v dů-
sledku probíhajících dalších stavebních čin-
ností není ani v jeho interiéru bezpečno. Vel-
ké díky patří panu starostovi města Kopidlna 
a  obětavé paní z  Cholenic, že našli vhodné 
náhradní řešení ke sloužení mší pro místní 
farní společenství.

Stávající kopidlenský kostel byl postaven 
v  letech 1704–1705 význačným stavitelem 
Giovannim Spanbrückerem (postavil i  zdej-
ší budovu děkanství, kostel v  Chyjicích – 
r. 1700, ve Vršcích – r. 1726, další stavby na 
šlikovském panství v té době, kostely v Praze 
i  jinde). I  když za ta staletí probíhaly určité 
opravy kostela, tak generální oprava krovů 
a  střechy a  fasády byla už velmi potřebná, 
protože padaly římsy, omítka, střechou do 
kostela zatékalo a byly tak poškozovány ná-
stropní fresky v interiéru z konce 19. století. 
Oprava střechy bude probíhat na etapy, část 
ze severní a  jižní strany je už skoro hotova. 
Další opravy (římsy, balkon, konečná fasáda) 
jsou rozplánovány až na cca pět let. Celko-
vé náklady na opravu jsou předpokládány 
ve výši 6,5 mil. Kč a  kostel byl zařazen do 
projektu záchrany architektonického dědic-
tví. Generální opravu zajišťuje, jako vlastník 
kostela, církev. Předpokládá se, že kostel po 
opravě krovů a střechy by mohl být opět pro 
bohoslužby otevřen na konci roku 2024. Vel-
kou pochvalu a dík zaslouží si městské zastu-
pitelstvo, které poskytlo v r. 2023 příspěvek 
na opravu kostela v částce 100 tis. Kč, a navíc 
technické služby města vypomohly speci-
ální technikou pro dopravu rozměrných 

materiálů do krovů kostela a  zajistily další 
výpomocné práce. Kostel je přece určitou 
vizitkou města, je nejstarší zdejší památ-
kou spolu se zámkem a budovou děkanství 
a na jeho stavbě se v začátku 18. století jistě 
také podílelo mnoho místních řemeslníků 
různých profesí. Je určitě v zájmu všech kul-
turních občanů města, aby byl zachráněn 
i pro další budoucí generace. Proto věřím, že 
město Kopidlno opět přispěje finančně po-

dle možnosti svého rozpočtu i na další etapu 
jeho opravy, a za to předem velký dík.

A  na závěr? Přání, aby vánoční půlnoční 
mše s koledami v r. 2024 proběhla s dopro-
vodem varhan ve zdejším, už aspoň čás-
tečně opraveném, kostele sv. Jakuba a  aby 
v  budoucím čase měla farnost Kopidlno 
zase svého kněze. I když časy minulé se asi 
nevrátí.

Vladimír Turek
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Pševes si užila 
posezení s tvořením 
a zdobením

První prosincovou sobotu se v  hasi-
čárně ve Pševsi konalo vánoční poseze-
ní. Program byl bohatý. Paní Hladíková 
ukazovala vánoční vazby, kdo měl zá-
jem, mohl si s její pomocí něco vyrobit. 
Pro děti byly připraveny stolní hry, zdo-
bení stromečku a jako překvapení přišel 
Mikuláš se svou družinou a  rozdával 
dárky. Pro dospěláky bylo připraveno 
občerstvení. U vodní nádrže stál betlém 
a vedle něj celý vánoční čas svítil stro-
meček.

Účastníci setkání odcházeli spokojeni 
v očekávání příštího setkání.

Jana Čtvrtečková
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28. října 2023 se konalo v kulturní místnosti v Drahorazi „halloweenské“ dýňování pro 
děti. Dýně z našich zahrádek vzaly do parády nejen děti, ale i jejich rodiče. Všichni dlaba-
li, vykrajovali a malovali strašáky dle svých představ. Několik dýní a ducha z prostěradla 
jsme umístili na studnu před hřbitovem. Bylo to příjemné odpoledne.

Hana Fikarová

3. prosince 2023 jsme se sešli, abychom 
si společně ozdobili stromeček u  „křížku“ 
na návsi v Drahorazi. V chladném a větrném 
počasí přišel vhod teplý čaj i grog. Po setmě-
ní se náš vánoční stromek rozzářil. Krásné 
koledy zahrála na klávesy Liběnka Berková. 
Pak dorazil Mikuláš s  čertem a  andělem. 
Hodným dětem za básničku předal balíček 
s dobrotami.

Adventní setkání pokračovalo ve vyzdo-
bené a příjemně vytopené kulturní místnos-
ti. Tam bylo připraveno malé pohoštění. Sešli 
jsme se v hojném počtu a tak se povídalo až 
do pozdních hodin. V Drahorazi se to stává 
již tradicí a jsme rádi, že se scházíme se spo-
luobčany, a  to nás podporuje v dalším plá-
nování akcí.                                   Hana Fikarová

Dýňování v Drahorazi
Adventní setkání 
se v Drahorazi 
stává tradicí
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Vedle hostujícího sboru se naše  
děti nenechaly zahanbit
Adventní čas v Kopidlně

Adventní čas byl v Kopidlně skutečně pes-
trý. Zahájili jsme ho na první adventní neděli 
3. 12. 2023, a to akcí „Rozsvěcení vánočního 
stromu“. Již druhým rokem jsme tuto akci 
pojali jako akci na celé odpoledne a v trochu 
širším pojetí, než bývalo zvykem. Základem 
byl samozřejmě zajímavý program, jehož 
součástí byl i malý vánoční trh.

Tradičně jsme program zahájili vystoupe-
ním dětí ze ZŠ a MŠ Kopidlno, o které se ten-
tokrát postaral Mgr. Miroslav Košťák, zástup-
ce ředitele. Děti byly jak jinak než úžasné, 
zazpívaly tradiční vánoční koledy a  k  tomu 
píseň s názvem Vánoční strom, jejíž text byl 
upraven přímo pro Kopidlno. Musím říct, že 
když ji děti zpívaly, měla jsem nejen „husí“ 
kůži, ale dokonce slzu v oku.

Na vystoupení dětí navázal andělský 
průvod se světýlky. Lucerničky jsme měli 
připravené z  předchozího roku, takže nic 
nebránilo, abychom společně s  prorokem 
a andělem vyrazili na cestu. Trasa opět ved-
la do zámeckého parku, u  jehož vstupu na 
nás čekali krásní andělé na chůdách, aby zde 
všechny návštěvníky přivítali. Průvod pak 
došel až k palmovému skleníku, kde byla na-
chystána malá lucerna se svíčkou, díky které 
jsme po návratu na náměstí mohli rozsvítit 
první svíčku na adventním svícnu. Ten byl 
umístěn přímo na kašně.

V  17:30 pak následovalo slavnostní roz-
svěcení stromu. Hned poté vystoupily ani-
mátorky Gábina s  Katkou se svým zimním 
nadělením, aby potěšily naše nejmenší. To 
se jim myslím povedlo na výbornou. Novin-
kou programu pro děti byla Ježíškova poš-
ta. Mohly si namalovat nebo napsat dopis 
i  s  tím nejtajnějším přáním a  vhodit ho do 
Ježíškovy truhly. Ten, kdo uvedl správnou 
adresu, kde bydlí, dostal jistě od Ježíška od-
pověď.

Celé odpoledne krásně doplňoval již zmi-
ňovaný vánoční trh, kde si návštěvníci mohli 
zakoupit všechno možné od drobných dár-
ků až po něco dobrého na zakousnutí nebo 
k pití. Každý si jistě přišel na své.

Pozorní návštěvníci si jistě všimli, že jsme 
pořídili nové vánoční osvětlení. Zakoupili 
jsme jednak 4 ks velkých svící, které utvořily 
onen adventní svícen, a jednak krásného an-
děla hrajícího na harfu, který snad nešel pro 
své umístění u  hlavní silnice přehlédnout. 
Můžu prozradit, že i na letošní rok chystáme 
malé rozšíření výzdoby, a já pevně věřím, že 
se bude líbit.

Co se týče dalších akcí, které jsme nachys-
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tali na celý adventní čas, mohu zmínit vá-
noční tvoření, které se tradičně pořádá v bu-
dově Kulturního a vzdělávacího centra, a to 
ve spolupráci s  paní Hladíkovou ze Střední 
zahradnické školy v Kopidlně. Za spolupráci 
moc děkujeme, výrobky byly opět úžasné.

Dále pro nás Kopidlenské žížalky 
10. 12. 2023 nachystaly Mikulášskou nadílku. 
Ta se tentokrát konala rovněž v budově KVC, 
a to pod taktovkou čertíka Cucína. Ten, kdo 
se akce zúčastnil, ví, že čertík byl úžasný a že 
jsme se určitě neviděli naposledy.

O  pár dní později, 13. 12. 2023, Česko 
zpívalo koledy a ani Kopidlno nezůstalo po-
zadu. Pro příchozí, kterých bylo tentokrát 
opravdu hodně, jsme zajistili drobné, ale vý-
borné občerstvení.

Následovala úplně nová akce, tak uvidíme, 
jestli jsme jejím prvním konáním založili no-
vou tradici. Jednalo se o „Společný vánoční 
koncert žáků ZŠ a MŠ Kopidlno a dětského 
pěveckého sboru Viola ze ZŠ Žamberk“. Akce 
se konala 15. 12. 2023 v  místní sokolovně. 
V  první části koncertu vystoupily naše děti 
ze ZŠ Kopidlno, v druhé části sbor Viola. Na 
závěr všichni dohromady zazpívali píseň Vá-
noční strom. Bylo zajímavé vidět porovnání 
mezi amatérským sborem a tím profesionál-
ním, i když nutno říct, že naše děti se vůbec 
nenechaly zahanbit a sklidily velký potlesk.

Samotný závěr předvánočního času patřil 
akci „Vánoční zpívání s Darinkou Stránskou“. 
To se konalo v budově KVC ve středu 20. 12. 
2023. Hosté, převážně tedy dámy, se na této 
akci mohli naladit na tu správnou vánoční 
atmosféru a my věříme, že se nám to poda-
řilo.

Podle výše uvedeného můžeme říci, že 
jsme během adventního času nabídli nejen 
místním obyvatelům nabitý program, ve 
kterém si snad každý našel něco, co ho za-
ujalo a snad o kousek víc přiblížilo vánoční 
náladě.

Veronika Žižková
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Ledový ples města Kopidlna.  
Úplně novou atrakcí byl fotokoutek

Reprezentativní ples města se konal v pá-
tek 23. 2. 2024 a  byl tematicky ledový. Od-
povídala tomu stylová výzdoba v  ledově 
modrobílé barvě doplněná o spoustu ledo-
vě modrých světel a svítících vloček. Místní 
sokolovna se díky tomu proměnila k nepo-
znání a  dle ohlasů příchozích hostů se čas 
strávený touto výzdobou vyplatil. Všem, kte-
ří se na ní podíleli, ze srdce děkujeme.

Ples byl zahájen úderem 20. hodiny. Všem 
příchozím byl hned u vstupu nabídnut wel-
come drink. Za ten bych ráda poděkovala 
štědrým sponzorům – Sašovi Hyblovi, Igoro-
vi Osadčenkovi a Vítkovi Dyčenkovi. Stejně 
jako v  loňském roce celý večer zpříjemnila 
kapela EGO RETRO Music. I další program byl 
velmi bohatý. Tím nás provedl moderátor 
Ondřej Novotný z  HITRÁDIA ČERNÁ HORA. 
Zahájili jsme předtančením dětí z  Taneční-
ho klubu Michala Šolce z Jičína. Druhá část 
tanečního vystoupení, tentokrát dospělých 
ze stejného tanečního klubu, následovala 
hodinu poté. Obě vystoupení byla krásná. 
O poslední kulturní vložku se postarala děv-
čata z Rinas Company, která nám předvedla 
taneční fantasy LED show. Se svými blikající-
mi LED světly krásně zapadla do stylové le-
dové atmosféry. Úplně novou atrakcí, kterou 
jsme na žádném plese ještě neměli, byl fo-
tokoutek od Fotobedna.cz. Podle množství 
fotografií, které se udělaly, si zde hosté užili 
bezvadnou zábavu.

A  nemohla chybět samozřejmě bohatá 
tombola, a  to především díky štědrým pří-

spěvkům od sponzorů. V hlavním slosování 
hosté s  napětím očekávali, zda vyhrají au-
toškolu, wellness, roční poukaz na kulturní 
akce, roční poukaz do posilovny, selátko, 
divočáka, vstupenky na muzikál nebo třeba 
kávovar.

Po celý večer si mohli hosté pochutná-
vat na výborných vínech z  vinného sklípku 
u  Staňků z  Češova u  Jičína. Nově si mohli 
nabídnout také kvalitní kávu od profesio-
nálního baristy. I další občerstvení bylo díky 

vstřícnosti TJ Sokol velmi bohaté. V nabídce 
byly obložené talíře, chlebíčky, řízky. Za spo-
lupráci všem moc děkujeme.

Dle počtu návštěvníků a pozitivních ohla-
sů na úroveň plesu soudíme, že všichni byli 
spokojeni a  ples si náramně užili. To je pro 
nás ta největší odměna. A můžu prozradit, že 
už nyní přemýšlíme, jaké téma plesu zvolíme 
pro příští rok. Věřte, že to zase bude stát za 
to. :)

Veronika Žižková
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•	 Adamec Stanislav
•	 ALBzahrady Kopidlno
•	 Autoškola Hloušek, Kopidlno
•	 AVEFLOR, a. s., Budčeves
•	 BAR REX Kopidlno
•	 BENKO, s. r. o., Kopidlno
•	 Bradáč František, Kopidlno
•	 COMTEX, s. r. o., Libáň
•	 COPPEX, spol. s r. o., Kolín
•	 Czernin AGRO, s. r. o. , Činěves
•	 Cukrárna Kopidno
•	 Čáp Vladimír, Kopidlno
•	 Český svaz včelařů, Kopidlno
•	 Duhovka Kopidlno
•	 Faltejsek Josef
•	 FILIPA, a. s., Kopidlno
•	 FK Kopidlno, z. s.

•	 Forbelský Pavel, Kopidlno
•	 Hlubučková Barbora, Kopidlno
•	 Hrad a zámek Staré Hrady
•	 Hubálovský Miloš, Kopidlno
•	 Hybel Alexandr, Jičín
•	 Jaroš Jaroslav, Kopidlno
•	 KOBIT, spol. s r. o., Jičín
•	 Kopidlno FVE, s. r. o.
•	 KOSMETIKA Tučková Lenka, Ko-

pidlno
•	 Kotlářová Lenka, Kopidlno
•	 Králová Mirka, Kopidlno
•	 Květiny Kyzivátová Lucie, Kopi-

dlno
•	 Lékárna TRIO
•	 MAVE Jičín, a. s., Soběraz
•	 Město Kopidlno

•	 MS Bažantnice
•	 Náš chléb Kopidlno
•	 NejLes, s. r. o., Pecka
•	 Novinový stánek Kopidlno
•	 Mary Kay, Hana Tvrdá
•	 Nýč Marek, Budčeves
•	 Obec Cholenice
•	 Ovoce zelenina Kopidlno
•	 Ovocnářství Drahoraz
•	 Pálenice Kopidlno
•	 Pišl Jiří, Kopidlno
•	 Prostěradla Zelenecká Lhota
•	 Restaurace Radnice Kopidlno
•	 Růžičková Monika, Kopidlno
•	 Ryba Jaroslav
•	 Rybářství Chlumec nad Cidlinou, 

sádky Kopidlno

•	 Salon Lilie Kopidlno
•	 Studio Lucie Libáň
•	 SDH Kopidlno
•	 SKS, s. r. o., Jablonec nad Nisou
•	 Spontex
•	 Sirupy Coufal
•	 Statek Ledkov
•	 Stavitelství Řehoř, s. r. o., Černo-

šice
•	 Strnad Libor, Kopidlno
•	 Škoda Auto MB
•	 Zajíc František
•	 Vinný sklípek u Staňků, Češov
•	 Zeman Martin, Kopidlno
•	 Železářství Kopidlno
•	 Vandemoortele

Děkujeme sponzorům plesu
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Zprávy ze základní a mateřské školy

Šikulové ze čtyřky: nebylo to jen sezení v lavicích

Páťáci na bruslích. Někteří poprvé, ale snaha nechyběla

Ani se nechce věřit, jak ten letošní školní 
rok utíká. Pět měsíců uplynulo jako voda. 
A  co jsme za tu dobu společně prožili? 
O  našem malém ohlédnutí si můžete pře-
číst v  následujících řádcích. V  září jsme se 
sešli v počtu 28 žáků a tento měsíc byl pro 
nás řekněme „rozjezdový“. Seznámení nejen 
s  nově nastupujícími spolužáky, s  novým 
učivem, ale také s novým vedením školy. Če-
kalo nás připomenutí učiva 3. ročníku a vy-
tvoření třídních pravidel.

Říjen naplno rozjel přísun nového učiva ve 
všech předmětech. Ale nebylo to jen sezení 
v  lavicích. Prima byla třeba výuka přírodo-
vědy v parku. Také jsme si zajeli na dopravní 
hřiště. Hezké bylo kreslení záložek do knih 
pro kamarády do Dolné Súče na Slovensku. 
Listopad je měsíc, kdy končí první čtvrtletí 
a nastalo zúčtování toho, co jsme se zvládli 
naučit. Snaha byla, což je důležité. A  prav-

da, naše hodnocení dopadlo dobře. Zbyl 
nám čas i na účast v projektu Abeceda pe-
něz, který nám přiblížil, jak šetřit i rozumně 
utrácet. Na prosinec jsme se opravdu těšili. 
Vánoční prázdniny jsou velkou motivací pro 
plnění všech úkolů v  jednotlivých předmě-
tech. A dalšími akcemi byl tento měsíc přímo 
nabitý. Potěšily nás mikulášské balíčky od 
SRPŠ, velmi příjemné bylo vánoční tvoření 
s rodiči. Navštívili jsme divadelní představe-
ní, někteří kluci nás reprezentovali ve finále 
Sportovního dne mládeže v Kladně, nechy-
běly ani zimní radovánky na ledu.

A  hurá do nového kalendářního roku. 
Do velkých předsevzetí jsme se nehrnuli. 
Avšak o zvládnutí učiva ve druhém pololetí 
se snažit budeme. Každý podle svých mož-
ností, protože ono to sbírání „chytrostí“ není 
opravdu někdy jednoduché. Tak uvidíme.

Žáci 4. třídy

Udeřily mrazy, a  tak se žáci páté tří-
dy se svou paní učitelkou domluvili, že 
svou dvouhodinovou tělesnou výchovu 
stráví na kopidlenském zimním stadio-
nu. Museli mít ochranné helmy, jinak na 
led nesměli. Někteří přišli sice bez brus-
lí, ale měli jsme brusle navíc, takže si je 
žáci půjčovali mezi sebou. Někteří stáli 
na bruslích úplně poprvé. Ale snažili se 
a  velmi jim to šlo. Zkoušeli překládat, 
brzdit, zatáčet, přeskakovali hokejky, 
sbírali puky a hráli na honěnou. Velmi si 
to užili. Spousta z nich si zaslouží velkou 
pochvalu za obrovskou snahu. Hlavně ti 
začátečníci.

Mgr. Ivana Pekárková
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Zprávy ze základní a mateřské školy

Ve škole se rozjel snídaňový klub. 
Překážkou není ani ranní vstávání

Novinkou, kterou základní škola Kopidlno 
nabízí svým žákům, je snídaňový klub. Čin-
nosti tohoto projektu zahájila škola v lednu 
a  dle zjištěného se těší oblibě. V  lednu na 
společnou snídani dorazilo 38 žáků z  dru-
hého stupně. To v  únoru jsme po rozšíření 
nabídky i na žáky prvního stupně rozdali už 
pro 80 žáků 211 snídaní (údaj k 22. 2. 2024). 
Snídaně, kterou nám chystá vedoucí školní 
jídelny paní Petra Smutná (velké DÍKY za to), 
je různorodá. Nikdy nechybí ovoce, ať už 
mandarinka, jablíčko, pomeranč, nebo ana-
nas, velké množství slaného pečiva, pečivo 
sladké, šunka, sýr, pomazánky, zelenina. Co 
jde ale nejvíc na odbyt, jsou lupínky a mlé-
ko. Ke snídani máme také připraven čaj, džus 
anebo mošt. Krom nabízené snídaně žáci 
tráví čas komunikací s  kamarády, hraním 
stolních her, kresbou, háčkováním a  také 
mají možnost doplnit si učivo. Snídaně, kte-
ré škola nabízí zdarma, jsou čtyřikrát týdně, 
od úterý do pátku. Pravidelně se scházíme 
už od 6:30 hodin a je velmi milé zjištění, že 
ani ranní vstávání není překážkou k  tomu, 
trávit čas se spolužáky před výukou. Činnost 
snídaňového klubu je tak zařazena do stálé-
ho plánu aktivit školy v tomto školním roce 
a plánujeme pokračovat v roce následujícím.

Po škole o škole. Poradenské pracoviště 
se rozrostlo

A  když nesnídáme, potkáváme se i  po 
škole. Po škole o škole je další projekt, který 
spolu s počátkem práce sociálního pedago-
ga na základní škole v Kopidlně vznikl. Žáci 
napříč stupni dochází do prostor školy, kde 

jsou podporováni ve své školní docházce, 
v  motivaci ke studiu a  při přípravě na výu-
ku. Krom školní přípravy a hovorů o klimatu 
třídy a školy jsou žáci podporováni ve volno-
časových aktivitách a jsou rozvíjeny sociální 
oblasti jednotlivých žáků. Sociální pedagog 
je také nápomocen při začleňování nových 
žáků do kolektivu a  v  jejich adaptaci na 
nové školní prostředí. Školské poradenské 
pracoviště se rozrostlo nejen o  sociálního 
pedagoga, ale také speciálního pedagoga 
a  školního psychologa. Žáci se tak mohou 
obrátit nejen na své učitele, ale i na odborné 
pracovníky školy.

Jana Škaloudová, sociální pedagog
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Zprávy ze základní a mateřské školy

Předvánoční čas a nový rok v mateřské škole

Předškoláci se vydali na průzkum,
jak to chodí v první třídě

Adventní čas je u  nás v  mateřské škole 
tradičně věnován nácviku programu vá-
nočních besídek. Každá třída má svoje 
pásmo a  svůj termín konání besídky. Do-
hromady se ale všichni shodneme v  tom, 
že ten každý konkrétní den je pro nás 
milým setkáním s  rodiči, kdy se všichni 
alespoň na chvíli zastavíme v tom předvá-
nočním shonu a strávíme milé odpoledne. 
S částí nacvičených písniček a koled jsme 
vystoupili také na slavnostním rozsvěcení 
vánočního stromku města Kopidlna dne 
3. 12. 2023.

Během adventu měli rodiče s  dětmi 
možnost zajít do mateřské školy na vánoč-
ní tvoření. V  každé třídě bylo připraveno 
několik stolečků s  materiálem na tvoření. 
Společně vyráběli děti i  rodiče a  domů si 
všichni odnášeli podařené dekorativní vý-
robky.

Ani jsme se nenadáli a byl tu leden. Po-
časí bylo opravdu zimní, a  tak si děti bě-
hem pobytu venku užily dovádění a rado-
vánek na sněhu.

Nadále trvá spolupráce s knihovnou, kdy 
pro nás má paní knihovnice vždy připrave-
ný zajímavý program. Když jsme naposle-

dy navštívili knihovnu, navázali jsme tak 
na téma týdne lidské tělo. Děti se naučily 
říkanku s pohybem. Poté vyplnily pracovní 
listy s  tzv. spojovačkami. Paní knihovnice 
vždy děti odmění za jejich snahu. Tento-
krát si děti odnesly časopis Sluníčko.

Také nás navštívili žáci 6. A a 6. B s paní 
učitelkou Hladíkovou s dramatizací pohá-
dek. Děti pozorně naslouchaly a  na konci 
si se žáky ZŠ povídaly o sehraných pohád-
kách Červená Karkulka, Perníková cha-
loupka, O  Budulínkovi, O  Smolíčkovi, Tři 
prasátka.

Každý měsíc nás navštíví pan herec 
z Nezávislého divadla s novou pohádkou. 
V lednu to bylo představení „Jak se vaří po-
hádka“, kde měly děti možnost vstoupit do 
děje a stát se na chvíli malými herci. V mě-

V  pondělí 22. ledna 2024 navštívila 
třída Stonožek budovu ZŠ u  kostela. 
Děti si prohlédly prostory školy, práce 
žáků na nástěnkách a také zavítaly do 
první třídy.

Paní učitelka Dyčenko naše děti 
mile přivítala a prvňáčci pozvali mladší 
kamarády do svých lavic. Společně si 
prohlíželi sešity, učebnice a  písanky, 
ale také batohy, penály a další pomůc-
ky. Paní učitelka připravila dětem spo-
lečný úkol, který šikovní předškoláci 
zvládli na výbornou! Po splnění úkolu 
si děti v  lavicích zahrály několik her 
a na závěr si všichni zazpívali písničku.

Žáci první třídy ukázali dětem z MŠ, 
že škola je plná zážitků, kamarádů 
a také zábavy, za což jim i paní učitelce 
velice děkujeme!

Veronika Simonová, 
Naděžda Menclová

síci únoru to byla pohádka „Čert a Káča“.
Pokračujeme také ve cvičení ve spor-

tovní hale, kterou navštěvujeme v  určený 
čas, vždy po jednotlivých třídách. Děti si 
vyzkoušely cvičení jógy, cvičení na gym-

nastických míčích, válcích a  masážních 
chodnících.

Všichni se už těšíme na příchod jara 
a slunečných dnů a také na další plánova-
né akce naší mateřské školy.        Kolektiv MŠ
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Zprávy ze zahradnické školy

Léčivé rostliny a rostlinolékařství:  
nový maturitní obor v Kopidlně

Návštěva 
na zámku

„Poznávat léčivé byliny, znát jejich účin-
ky, starat se o biozahradu včetně vinné révy 
nebo včelích úlů a k tomu třeba dokázat se-
stavit zdravý jídelníček. Od pěstování rostlin 
přes jejich ochranu až k samému využití.“ Tě-
mito slovy začínala reportáž České televize 
v Událostech v regionech 22. 2. 2024.

Jedinečný maturitní obor, který v  Česku 
jiná střední škola nenabízí, začnou od září 
studovat žáci na naší škole.

„Základem studia je pěstování léčivých 

V  prosinci loňského roku jsme k  nám 
do školy pozvali žáky Střední průmyslové 
školy ze Dvora Králové. Provedli jsme je 
po třídách na zámku, parkem i palmovým 
skleníkem, který stojí v  zámeckém parku 
už od roku 1894. Později si vytvořili na 
pavilonu učeben vánoční svícny pod ve-
dením žáků 3.  ročníku učebního oboru 
Zahradník. Večer jsme se vydali na náměs-
tí před obecní úřad a zúčastnili se celore-
publikové akce Česko zpívá koledy, kde 
jsme si zazpívali a dali si něco sladkého na 
zub, což bylo třešničkou na konci dne.

Jakub Verecký, 2. ročník, 
učební obor Zahradník, foto autor

rostlin, květin, ovoce, zeleniny a  okrasných 
dřevin s  důrazem na biologické a  alterna-
tivní postupy a biologickou ochranu rostlin. 
Nedílnou součástí je i  zpracování a  využití 
léčivých rostlin ve farmacii, kosmetice a dal-
ších oborech. Žáci se naučí vyhodnocovat 
meteorologické, klimatologické a  půdní 
ukazatele, které ovlivňují nejen ošetřování 
rostlin, ale kvalitu obsahových látek. Kromě 
toho obor nabízí přesah do ochrany životní-
ho prostředí, ochrany rostlin, ale třeba i do 

údržby a obsluhy zahradnické mechanizace. 
Absolventi oboru mohou pokračovat ve stu-
diu na vysokých školách farmaceutického, 
přírodovědného, zemědělského a  zahrad-
nického charakteru,“ říká Ludmila Šulcová, 
zástupkyně ředitelky Střední školy zahrad-
nické Kopidlno.

Jana Tauchmanová
Foto Jakub Verecký, 2. ročník,  

učební obor Zahradník
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Maturitní ples Střední zahradnické 
školy Kopidlno, večer plný zábavy, tance 
a nezapomenutelných chvil, je za námi. 
Jedním z tradičních prvků plesů je tom-
bola, která vždy přináší vzrušení a napě-
tí. Její ozdobou byly i letos suché vazby 
z květin. Umělecká díla mladých floristů 
– vypichované květináče a  lepené ob-
razy – se stanou skvostnou ozdobou 
každého domova a budou připomínkou 
nezapomenutelného večera, který stu-
denti na maturitním plese prožili.
Karolína Krejsová, 1. ročník, studijní obor 

Zahradnictví, foto autorka

Jedinečná výhra
v tombole

Kam zmizely 
zámecké věže?
…aneb záhada 
nejen na neděli

Zapomenutá
arkádová historie

Historické záznamy praví, že podstata 
kopidlenského zámku (původní středověká 
vodní tvrz) zahrnovala také dvě věže. A  ať 
se na něj dnes podíváte odkudkoli, není po 
nich ani vidu! Kam se poděly? Kupodivu je 
nikdo nezboural, ale byly po dávném požáru 
začleněny do novodobé zámecké budovy. 
Doslova jsou v ní zazděné! A přece jsou zřej-
mé a používá je nevědomě každý, kdo stou-
pá do vyšších pater po některém ze dvou 
schodišť. Jedno je točité (kulaté), zatímco 
základna druhého je čtvercová.

Jiří Savinec, foto autor

Týká se „našeho“ kopidlenského zámku 
a jeho renesanční podstaty ze 16. století. A co 
že to arkády jsou? Dnes bychom řekli pavlače 
– otevřené ochozy se zábradlím podpírané 
sloupy či oblouky ve všech podlažích vnitř-
ního nádvoří; dochovaly se např. na zámku 
v Opočně.

A  protože panstvu byla v  takto „otevřené 
barabizně“ zima, nechalo kopidlenské arkády 
zazdít. Dochovaly se jen v přízemí (dnes vel-
ká prosklená oblouková okna) a malý zbytek 
původního sloupoví lze objevit i na chodbě 
v prvním podlaží severního křídla zámku.

Jiří Savinec, foto autor
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Žáci zahradnické školy připravují  
Scarlet z Likonu na canisterapeutické zkoušky
Můj psí příběh

Již více než 35 000 let jsou psi společníkem 
lidstva. Jsem jedním z nich. Fenka německé-
ho ovčáka, která se narodila tady v Kopidlně, 
v  chovatelské stanici paní Lídy Konůpkové. 
Když přišel čas, kdy štěňata odcházejí do 
světa, předala mě chovatelka do „psí školy“ 
při chovatelské stanici Psí voják.

V průkazu původu mám zapsáno své jmé-
no. Scarlet z Likonu. „Jsi takový moje zrzavý 
sluníčko,“ říkával mi můj psovod, když jsem 
mu jako štěně usínala v náručí. A to mi zůsta-
lo. Říkají mi Sun.

Cesta na stupně vítězů
Jako německá ovčanda patřím mezi ple-

mena pracovních psů a  využívání a  rozvoj 
mých instinktů ve spolupráci s  člověkem 
jsou předpokladem mé psychické a  fyzické 
pohody. Chovatelka i psovod se mnou měli 
veliké plány. Měla jsem vyhrávat výstavy 
a závody. Moc jsem se na to těšila. A usilov-
ně připravovala za obětavé pomoci a  spo-
lupráce figurantů a  členů kynologických 
spolků Kolín Borky, Sendražice, TART Kolín, 
a  především Kopidlno-Pševes. Začala jsem 
pást ovce, spolu s psími vojáky Amie a Árjou 
se učila základům strážní služby. Složila jsem 
své první zkoušky. Má štěňata se měla stát 
hrdými pokračovateli plemene zformované-
ho na konci 19. století v Německu.

Konec psí kariéry?
Jenže neštěstí, které prý nechodívá po 

horách, ale po lidech, se někdy nevyhne 
ani nám, psům. Veterinární vyšetření od-
halilo dysplazii loketního kloubu. Verdikt 
lékaře zněl nekompromisně a  ukončil mou 
sportovní a  pracovní kariéru. Má vrozená 
porucha znamená nepřipuštění do chovu 
německých ovčáků.

Můj psí život se změnil. Už jsem neskákala 
přes překážky, nepřekonávala žebříky, ne-
pronásledovala figuranta, nezakusovala se 
do rukávu, neučila se likvidovat výtržnosti. 
Zbyly sice nekonečné a  krásné procházky 
Svatojiřským lesem a jeho okolím, hra s míč-
ky a peškem, ale něco chybělo.

Nové psí poslání
Chyběl cíl, ke kterému mohu mířit, o kte-

rý mohu usilovat, který mohu překonávat. 
Úkol, který dává důvod k  psí hrdosti, o  níž 
tak krásně psal Jack London ve Volání divo-
činy.

„Pojedeme na návštěvu, holka,“ povídal 
někdy na přelomu roku psovod. A  vzal mě 

k tomu velkému kotci v kopidlnském zámec-
kém parku plnému sotva odrostlých lidských 
štěňat. Těch nových vůní, zvuků. A  hlavně 
těch úsměvů, pohlazení a podrbání.

Je rozhodnuto. Nebudu dělat IGP, NZŘ ani 
TART. Dělám AAA, AAE a AACR. Jsem šťastný 
pes. Našla jsem své nové poslání. Připravuji 
se, s žáky Střední zahradnické školy Kopidl-
no, na canisterapeutické zkoušky.

Za vaši pomoc při tréninku nových do-
vedností vám, mí mladí kamarádi zahradníci 
a rybáři, děkuji.

Scarlet z  Likonu a  „blbeček z  druhýho kon-
ce vodítka“ (tak něžně my pracovní psi říkáme 
svým psovodům)

Roman Biel, vychovatel domova mládeže 
Střední školy zahradnické Kopidlno

Foto Rozálie Tošnerová, 1. ročník

AAA – Animal Assisted Activities – společné ak-
tivity za účasti zvířat
Dávají příležitosti pro aktivity motivační, výchovné, 
odpočinkové či terapeutické s  cílem zvýšit kvalitu 
života. Nejsou zde určeny konkrétní cíle pro jednot-
livé návštěvy a  poskytovatelé této činnosti nemají 
povinnost vést přesnou dokumentaci. Průběh ná-
vštěvy je spontánní a její délka je určována klienty/
klientem. Výsledky této činnosti se nedají objektiv-
ně měřit, ale dají se vyjadřovat pocity spokojenosti, 
radosti či štěstí.

AAE – Animal Assisted Education – vzdělávání 
za pomoci zvířat
V  řadě zemí byla do osnov výuky úspěšně zařaze-
na i výchova k zodpovědnému vztahu ke zvířatům 
včetně toho, jak správně pečovat o psa nebo kočku. 
Kromě rodičovského vzoru hraje totiž velkou úlohu 
v tomto směru i příkladné chování jiných osob a ze-
jména učitelů. Úkolů, které se dají vymyslet v souvis-
losti s využitím psa ve vzdělávání, je velké množství 
a záleží jen na kreativitě pedagoga.

AACR – Animal Assisted Crisis Response – krizo-
vá intervence za pomoci zvířat
Přirozený kontakt zvířete a  člověka, který se ocitl 

v krizovém prostředí, zaměřený na odbourávání stre-
su a celkové zlepšení psychického nebo i fyzického 
stavu klienta. Náplň činnosti ovlivňuje momentální 
krizová situace – přírodní katastrofa, teroristický čin, 
kriminální čin apod. Cíle pro konkrétního jedince si 
stanoví sám zooterapeut nebo ve spolupráci s dal-
ším pracovníkem krizové intervence. Hlavním cílem 
je podpora procesu stabilizace situace.

IGp – Mezinárodní zkušební řád pro sportovní vý-
cvik psů, tj. pro Mezinárodní všestranné zkoušky 
pracovních psů, Mezinárodní stopařské zkoušky, 
Mezinárodní zkoušku doprovodného psa, Meziná-
rodní zkoušky vyhledávání předmětů a Mezinárodní 
vytrvalostní zkoušku.

NZŘ – Národní zkušební řád pro sportovní výcvik 
psů v České republice.

SKS TART – Speciální kynologický svaz „TART“, z. s., 
se zabývá výcvikem, přezkušováním a  stanovením 
závazných pravidel pro přezkušování psů pracov-
ních plemen v  přirozených podmínkách, zamě-
řených na ochranu majetku, života a  zdraví osob, 
a podporou sportovního vyžití psovodů.
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Nové skutečnosti o životě Františka Matěje Hilmara – díl 3.
V  dnešním díle bych vám ráda předsta-

vila Františka Hilmara jako vzorného a pří-
kladného pedagoga.

Z učitelského pomocníka na post 
ředitele

Učitelskému povolání se František Hilmar 
věnoval od mládí až do doby, kdy odešel 
do důchodu. Počátkem 19. století nemuse-
li učitelé studovat na vysoké škole, jako je 
tomu dnes. V triviálních školách učili vojáci 
a  různí řemeslníci. Později budoucí učitelé 
absolvovali několikatýdenní učitelský kurz 
a  stali se nejprve učitelskými pomocníky. 
Tak tomu bylo i u Františka. Po absolvová-
ní učitelského kurzu v Jičíně v roce 1818 se 
stává učitelským pomocníkem v  Kopidlně 
až do roku 1827. V té době vedl školu řídící 
učitel Václav Řepka, který postupně zasvě-
til Františka do učitelské praxe. František 
si jeho rad velmi vážil. Bydlel spolu s Řep-
kovými ve staré škole. Dnes na jejím místě 
stojí budova ZŠ pro 1. stupeň.

V roce 1827 odchází učit do školy v Ho-
líně u  Jičína. Zde působí jako filiální učitel 
do roku 1835. V letech 1835 až 1838 učil ve 
Střevači. Založil tam a  vedl školní kroniku. 
V roce 1838 se vrací do Kopidlna na místo 
farního učitele po zemřelém Janu Řepkovi. 
V Kopidlně vyučoval nepřetržitě až do roku 
1873.

Za dobré výsledky své práce byl ustano-
ven řídícím učitelem v Kopidlně na základě 
rozhodnutí místodržitelským místopředse-
dou zemské školské rady v Praze dne 10. 5. 
1871.

pravopísemnosti v dobropise
Hilmar se celý život vzdělával a doplňo-

val si své znalosti čtením odborných knih, 
novin a časopisů. Nejvíce ho zaujal český ja-
zyk, ve kterém ho zdokonaloval řídící učitel 
Václav Řepka a děkan František Vacek. Rád 
ke svému studiu využíval metodickou pří-
ručku od kopidlenského rodáka Jana Filcíka 
Pravidla dobropísemnosti.

František si český jazyk natolik zamiloval, 
že si začal vytvářet i vlastní pravidla, kterým 
říkal „pravopísemnosti“. Tato pravidla mu-
sel mít každý jeho žák zapsaná ve zvláštní 
knížce pod názvem „Dobropis“. Pravidla 
českého jazyka hojně využíval i  při výuce 
zeměpisu, dějepisu a  přírodopisu, o  čemž 
se zmiňuje ve svém článku „Jak může učitel 
s jedním školním předmětem více jiných spo-
jiti, aby se učení prospěšnějším stalo“. Článek 
vyšel v časopise Přítel mládeže v roce 1838. 
Již tehdy doporučuje uplatňovat mezipřed-
mětové vztahy ve výuce.

V časopise katolického učitelstva Školník 
vyšel v roce 1862 článek „Šestnáctero struč-
ných a  lehkých pravidel k  násobení a  dělení 
při počítání z  paměti. Podává co dárek veš-
kerému velectěnému národnímu učitelstvu, 
František Hilmar, vzorní učitel v  Kopidlně.“. 

V tomto článku vysvětluje násobení a děle-
ní na příkladech. Vědro piva stojí 5 zl., jak 
drahý jest jeden máz? Jedna kopa plátna 
stojí 18 zl., jak drahý jest jeden loket?

Hilmar se dále věnoval literatuře. Měl 
vlastní knihovnu s díly českých básníků a li-
terátů a využíval farní knihovnu. Pravidelně 
četl mimo jiné noviny Krakonoš a  Národ-
ní listy, které si půjčoval od děkana Vacka 
nebo na zámku u hraběte Schlika. Sám si je 
nemohl dovolit kupovat.

Nedělní škola
Hilmar se podílel i na školních aktivitách 

v rámci učňovského školství. Byl předsedou 
komise, která udělovala výuční listy žákům 
učňovských oborů, jako například hodinář, 
řezník, pekař, krejčí, zedník, sedlář. Tomuto 
studiu se říkalo „nedělní škola“. Cílem bylo, 
aby se chlapec či dívka řádně vyučili v ně-
jakém řemeslu. Tito žáci chodili do školy 
vždy v neděli po velké či, jak se dříve říkalo, 
hrubé mši. Škola začala vždy exhortou, což 
je výklad ze mše, a pak se opakovala školní 
látka. Tuto nedělní školu musel absolvovat 
každý, kdo chtěl později provozovat nějaké 
řemeslo. Žákům nedělní školy bylo kolem 
13 let.

Dochovalo se i  několik vysvědčení z  ne-
dělní školy s  podpisem Františka Hilmara. 
Obsahují jméno žáka, jméno a  profesi mi-
stra, v  hodnocení se objevují výrazy pro-
střední prospěch, prostředně obstál, mrav-
ně se choval. Vysvědčení končí slovy: „za 
vyučenou dostati může“.

přísný, ale spravedlivý
František Hilmar měl velmi kladný vztah 

k tehdejší mládeži a zasloužil se o výchovu 
mnoha generací. Jako člověk byl neobyčej-
ně vlídný ke každému. Ve škole byl sice přís-
ný, ale opravdu spravedlivý ke všem. Jeho 
bývalí žáci na něho vzpomínali s  láskou 

a  nadšením. Takto na něj vzpomíná jeho 
bývalý žák Václav Havelka.

„Povahu měl náramně vlídnou, tvář usmě-
vavou. Nikdy jsem ho neviděl rozhněvaného 
a  nikdy jsem neviděl, že by někoho ze zlosti 
trestal. Hilmar byl ve škole na učení přísný, 
ale učil tak, že každý, kdo jen trošičku dával 
pozor, musel se naučit. Byl tuze spravedlivý 
a  nehleděl ani na majetek, ani na protekci 
a pochválil třeba i žebrákovo dítě.“

Díky profesionálnímu přístupu k  žákům 
a  předmětům dosahovali jeho žáci velmi 
dobrých výsledků a  často úspěšně složili 
zkoušky na střední školy. Když Hilmar tyto 
bývalé žáky potkal, podrobně se jich vyptá-
val, co se učí v  literatuře a zda jsou nějaké 
novinky v  českém jazyce na jejich škole. 
Poznatky získané od bývalých žáků zpraco-
vával a používal je při své další výuce kopi-
dlenských žáků.

František Hilmar jako první zavedl v  Ko-
pidlně výuku zeměpisu a dějepisu. V hodi-
nách zúročil vlastní poznatky, které získal 
při cestování po světě s novopackou kape-
lou.

Hilmar také rozděloval mezi chudé nada-
né děti peníze, které získával z nadace kla-
vírního virtuosa Josefa Antonína Štěpána. 
Dále kopidlenskou školu podporovali Schli-
kové. Zavedli udílení cen. Vyznamenaným 
žákům dávali stříbrné medaile. Schlikové 
dodávali škole důstojnost a vážnost.

Vyznamenání za pedagogickou činnost
Hilmar si za své pedagogické působení 

zasloužil mnohá vyznamenání. Byl to řádný 
a příkladný učitel, který své povolání vyko-
nával s  láskou a  oddaností. Za svůj vlídný 
učitelský přístup a  zásluhy v  oblasti výuky 
českého jazyka byl v  roce 1841 František 
Hilmar jmenován „vzorným učitelem“. Od 
té doby za své jméno vždy připojil kaligra-
fickou ozdůbku „vzorní učitel“. Psal vzorní 
s měkkým i.

„Panu Františku Hilmarovi, učiteli farní ško-
ly v Kopidlně!

Během konané zkoušky s  vaší školní mlá-
deží při generální visitaci jste prokázal tak 
příkladné pedagogické vzdělání, takovou 
obratnou učební metodu přiměřenou dušev-
ním schopnostem mládeže, nerozmrzelou 
píli ve vyučování, a  tak příkladný přístup ve 
všech předmětech vůbec, obzvláště v jazyko-
vědě a pravopisu se žáky, že si zasloužíte být 
počítán za nejšikovnějšího a  nejskvělejšího 
obecního učitele, pročež Vás jmenuji tímto 
dekretem vzorným učitelem kopidlenského 
školního distriktu.

Vyneseno v  mé rezidenci v  Hradci Králové 
31. prosince 1841“

Karel III. Biskup
(Karel Boromejský Hanl)
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O 23 let později byl Hilmar opět vyzname-
nán. Za své příkladné vzdělávání žáků obdr-
žel v roce 1864 pochvalný a potvrzovací de-
kret od veleslavného místodržitelství v Praze.

Za dlouholetou práci 50 let ve školství byl 
v  roce 1868 vyznamenán stříbrným křížem 
s korunou.

Ve vlastivědném sborníku Náš domov vy-
chází v roce 1927 článek s názvem Vzpomínka 

na skladatele první tištěné polky. Josef Straka 
zde připomíná život Františka Hilmara, jeho 
hudební přínos, ale také jeho činnost peda-
gogickou a publikační.

„František Hilmar byl dle úsudku všech, 
kdož jej znali, učitelem řádným, pilným, ano 
v tehdejší době proslulým a nad jiné vynikají-
cím. Mezery ve svém vědění snažil se ze všech 
sil vyplniti, což prý se mu, jak sám doznával, 
nikdy nepodařilo. Byl prý ve všem samoukem, 
jak rád říkával.“

Z těchto všech skutečností můžeme usu-
zovat, že František Hilmar se svému peda-
gogickému povolání věnoval opravdu peč-
livě a  řádně. Neustále se vzdělával, hledal 
nové metody výuky, projevoval o práci uči-
tele opravdový zájem. Všechna ocenění si 
právem zasloužil. Může být i po 220 letech 
výbornou inspirací a  motivací pro dnešní 
učitele, tedy i pro mě.

Darina Stránská

Představujeme zbylé archiválie z nalezeného pokladu

Kdo ukryl v hilmarově domku poklad?
V  nalezené krabičce byla obálka a  v  ní 

přiložené dvě fotografie manželů Jana 
a Adély Prokešových, kteří v té době vlast-
nili Hilmarův domek. Jak vyplývá z  posel-
ství, jde o strýce a tetu autora nalezeného 
dopisu Jindřicha Severy. Z  katastrálního 
úřadu se dozvídáme, že tento domek kou-
pili manželé Prokešovi po smrti Františka 
Hilmara 21. října 1882. Adéla Prokešová 
zemřela 27.  12. 1937, Jan Prokeš zemřel 
2.  7. 1938. Měli spolu dceru Marii (Márin-
ku) a syny Ladislava a Jana. Jan Prokeš byl 
hodinářský mistr. Právě manželé Prokešovi 
umožnili uložení pokladu s  poselstvím na 
půdě dnešního Hilmarova domku. Tajem-
ná skříňka byla zazděná ve zdi pod trámy.

V  obálce s  fotografiemi byl i  pohled 
města Kopidlna. Na zadní straně je razítko 
Studentského kroužku Hilmar v  Kopidlně 
a  tři podpisy – Jindřich Severa, Jindřich 
Rautenkranc a Jan Holý. Z dopisu se dozví-
dáme, že tento kroužek byl založen v roce 
1922. Na ukrytí hudebního pokladu se 
tedy podíleli i všichni výše zmínění páno-
vé. V pozinkované krabičce jsme dále našli 
i tři drobné mince z let 1921–1924.

Po prozkoumání celého nálezu se nabí-
zela otázka, kdo všechno vlastnil Hilmarův 
domek po smrti manželů Prokešových, 
kteří tu pamětní schránku ukryli. Eviden-

ce Katastrálního úřadu v  Hradci Králové 
eviduje mnoho dalších majitelů, ale nikdo 
z nich „hudební poklad“ neobjevil. Myslím, 
že čekal na někoho, kdo ho ocení, kdo se 
bude věnovat hudbě a  pedagogické pro-
fesi jako František Matěj Hilmar, kdo bude 
nadále ctít jeho památku.

Bohatá historie hilmarova domku
Hilmarův domek se dodnes nachází 

u hlavní silnice nedaleko náměstí směrem 
na Poděbrady v ulici Husova 180 v Kopidl-
ně. Jedná se o menší řadový domek s ma-
lou zahrádkou vzadu. Na čelní straně je od 
roku 1931 umístěna pamětní deska.

Z  výpisů z  knih katastrálního úřadu se 
postupně dozvídáme o  majitelích tohoto 
domku. První zmínka o  domu, kterou se 
podařilo zjistit, pochází z  roku 1801, kdy 
měl dům vlastnit Václav Ulrych. V  roce 
1851 byli jako majitelé domku zapsaní 
manželé Jan a  Terezie Pelcovi. František 
Hilmar v  něm pravděpodobně bydlel do 
roku 1881. Po smrti Františka Hilmara ho 
v  roce 1882 odkoupili manželé Prokešo-
vi. Ti nechali zazdít krabičku s  dobovými 
materiály nahoře na půdě v  roce 1931. 
V roce 1937 umírá Adéla Prokešová, v roce 
1938 pak Jan Prokeš. Po jejich smrti dědí 
celý dům dcera Marie Prokešová. Synové 
Ladislav a  Jan se tehdy dědictví vzdali ve 

prospěch své sestry. V  roce 1964 Adéla 
Prokešová umírá. Dům dědí její bratři Jan 
a Ladislav Prokešovi.

V  roce 1965 kupují domek za 3108 Kčs 
pan Vladimír Krupička a  jeho snoubenka 
Libuše Straková z Drahorazi, dcera Václava 
Straky. O dva roky později prodávají man-
želé Krupičkovi tento domek za 8000 Kčs 
Okresnímu průmyslovému podniku Kovo-
-dřevo-elektro Jičín. V  roce 1977 domek 
kupuje MNV Kopidlno za 7200 Kčs. Zřizu-
je zde Muzeum Františka Hilmara. To zde 
bylo po dobu 20 let až do roku 1997.

Obec Kopidlno prodává tento domek 
v  roce 1997 panu Ladislavu Bartůňkovi. 
V  roce 1999 daruje pan Bartůněk jednu 
polovinu domu své družce Anně Pavlásko-
vé, rozené Pišníkové. Po jeho smrti v  roce 
2003 přechází celý domek do vlastnictví 
Anny Pavláskové. Nutno podotknout, že 
pan Bartůněk prováděl v  domku také re-
konstrukci, ale ukrytý poklad nenalezl. 
Ještě nenastal ten správný čas! V roce 2015 
daruje Anna Pavlásková domek své dceři 
Aleně Stránské, která ho se svou rodinou 
vlastní dodnes. V  roce 2021 rodina Strán-
ských objevuje zaletovanou skříňku v pod-
kroví a  teprve v  únoru 2023 tuto skříňku 
otevírá a nachází hudební poklad.

Fotografie z roku 1941. Na pamětní desce visí vavřínový věnec.Na fotografii se nachází manželé Prokešovi, jejich syn Jan a dcera Má-
rinka. Kdo je pátá osoba, nevíme. Foceno v roce 1931 při odhalování 
pamětní desky.
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Bydlela rodina hilmarů v hilmarově 
domku? překvapující zjištění!

Z  dostupných údajů o  majitelích dom-
ku se nabízí otázka, v  kterých letech by-
dlel v  domku č. 180 František Hilmar se 
svou rodinou. Nenašly se totiž žádné 
úřední dokumenty o koupi domku Hilma-
rem. V matriční knize zemřelých je u Fran-
tiška Hilmara zapsané místo úmrtí Kopidl-
no č. 86, což je bývalá škola. U jeho man-
želky Anny je místo úmrtí uvedeno č. 86. 

Jeho nejmladší děti se též narodily v bu-
dově školy. Z  tohoto můžeme usuzovat, 
že František Hilmar žil se svou rodinou 
ve školním bytě a na stáří se přestěhoval 
do domku č. 180, aby uvolnil byt svému 
nástupci. V posledních dnech svého živo-
ta, kdy byl těžce nemocný, mohl pobývat 
u své dcery Aloisie Křídlové ve škole č. 86, 
která se provdala za řídícího učitele Jo-
sefa Křídla. Můžeme téměř vyvrátit často 
zmiňovaný údaj, že František bydlel dlou-
há léta se svou rodinou právě v  tomto 
domku, a to, jak se tam mohli všichni vejít 

i s klavírem. Dle našeho názoru tu bydlel 
sám ve stáří, případně ještě s  ovdovělou 
ženou svého bratra Jana, která mu po-
máhala s domácností. To, že v domku Hil-
mar pobýval, nepřímo potvrzují manželé 
Prokešovi tím, že souhlasili s  úschovou 
pokladu a s umístěním pamětní desky na 
svůj tehdejší dům. Mohli znát Františka 
Hilmara i osobně. Ale to vše už je otázka 
dalšího bádání.

Alena Stránská

Kráčíme postupně do temnoty. Jsme svět 
bez vedení, bez lásky a bez úcty jeden k dru-
hému, což je základ lidství. Když vidíme, co se 
děje kolem nás, tak bychom měli pochopit, že 
bez dodržování Božských přírodních zákoni-
tostí nemůže tento svět mít budoucnost. Ty 
zákonitosti jsou velmi jednoduché: pokora, 
láska, přátelství a úcta jeden k druhému. My 
ale v  současné době žijeme úplně obrácený 
život. Většina lidí chce ukázat svou moc, což 
se ještě nikdy nikomu nemohlo splnit. Nevím, 
proč někteří lidé chtějí získat za svého života 
mnoho majetku a  tím moc nad ostatními. 

Vždyť každý máme život jen jednou a nako-
nec skončíme všichni si rovni. Je smutné, že 
i vysoce vzdělaní často podléhají falešné ná-
povědě, že oni mohou rozhodovat o životech 
druhých. My jsme všichni bratři a sestry stvo-
řitele tohoto světa, a pokud to nepochopíme, 
tak nemáme právo v  klidu zde žít. Je škoda, 
že lidé se neumí a ani nesnaží spojit duchov-
ně s Bohem – duchem, který je velmi moudrý 
a jako otec se nám snaží radit a napomáhat.

Chováme se vzájemně jako kazisvěti. Je ne-
pochopitelné, že například vysoce postavený 
představitel katolické církve chválí práci pěti-

koalice, která vznikla protiústavně, a  ještě je 
vyznamenán prezidentem republiky. Součas-
ně je vyznamenán i  bývalý předseda Ústav-
ního soudu, který tento nesourodý spletenec 
povolil. V současné době jsme na úpadku lid-
ství a Boží spravedlnosti. Ztratili jsme vzájem-
nou lásku a přátelství a nyní jen bojuje mezi 
sebou zlo a nenávist. Z toho plynou všechny 
nepochopitelné a  neřešitelné zlé děje kolem 
nás. Je to rozpad lidské společnosti. Chceme 
řešit všechno silou, podobně jako zvířata.

Antonín Erben

Kam to kráčíme
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Pivovar(y) v Kopidlně

Před pár lety mi kdosi z  Kopidlna polo-
žil otázku, jestli se tady někdy někde vařilo 
pivo. Zdálo se mi to pravděpodobné, pro-
tože vrchnost zde v  minulosti trvale sídlila 
a  později vždy po část roku nepřetržitě na 
zámku pobývala. A tak jsem nahlédla do li-
teratury a části archivních pramenů a zjistila 
následující zajímavé informace:

Obecní pivovar
Obec Kopidlno patrně sama provozo-

vala v  minulosti pivovar, a  to snad v  mís-
tech za severovýchodním rohem náměstí 
(vpravo ve směru na Jičín), tedy přibližně 
za budovou bývalé radnice čp. 16 (nyněj-
ší parc. č. 1/1). Tato radnice byla postavena 
v letech 1873–1875 na místě bývalé sladov-
ny, jak se píše v  městské kronice. Je tedy 
pravděpodobné, že v  těchto místech stál 
kdysi pivovar se sladovnou a vlastnila je zřej-
mě kopidlenská obec. Bližší informace však 
zatím nebyly dohledány.

Panský pivovar
V  Kopidlně stával prokazatelně pivovar, 

který vlastnili a  provozovali majitelé kopid-
lenského zámku a panství, od roku 1638 to 
byli Šlikové. Provoz tohoto panského pivo-
varu je zaznamenán nejdříve od 2. poloviny 
17. století. S jistotou můžeme tvrdit, že fun-
goval v  polovině 18. století, kdy je uveden 
v  tereziánském katastru i  se spotřebou 689 
1/2 sudu za rok. Tento pivovar stál s největ-
ší pravděpodobností na pozemku součas-
ného zámeckého parku, a  sice v  prostoru 

dále napravo od vstupu z  náměstí, přibliž-
ně jihovýchodně od čp. 2 (parc. č. 11), kam 
byly situovány i  jiné stavby vrchnostenské-
ho hospodářského dvora. Celý areál tohoto 
hospodářského dvora pak zanikl zřejmě po 
roce 1875, kdy byl zámek i s parkem zásadně 
přestavěn a upraven.

Od kdy do kdy se v Kopidlně vařilo pivo?
Ani u  jednoho z  pivovarů není prozatím 

známo, jakého byl stáří a  kdy zanikl, jejich 
existence ve stejném časovém období však 
není příliš pravděpodobná. Ve 2. polovině 
19. století už nebyl v  provozu ani jeden, 
a to nejspíše delší dobu. Prozatím se nabízí 
hypotéza, že obecní pivovar zanikl s přícho-
dem 30leté války (1618–1648) nebo brzy 
po ní, případně při velkém požáru Kopidlna 
roku 1667, který prý zničil budovy městečka 
do základů.

Panský pivovar vznikl pravděpodobně 
později než obecní a mohl tak na vaření ko-
pidlenského piva pomyslně navázat. V  jeho 
případě se nabízí jako mezník ukončení pro-
vozu např. rok 1848, kdy byla zrušena vrch-
nostenská správa městečka a  poté vzniklo 
zákonem obecní zřízení. Důvody mohly být 
rovněž ekonomické či hospodářské, proto-
že na šlikovských panstvích (velkostatku) 
se v  té době provozovaly další prosperující 
a zřejmě větší pivovary (např. Vokšice, Staré 
Hrady).

Po bližších osudech obou kopidlenských 
pivovarů budu nadále pátrat.

Zdenka Gláserová, Drahoraz

Výřez mapy Kopidlna z doby kolem roku 1842 (císařský povinný otisk stabilního katastru, zdroj: 
ÚAZK). Modrý okruh 1) zhruba vyznačuje oblast, ve které mohl stát v  minulosti obecní pivovar, 
okruh 2) vyznačuje starší umístění hospodářského dvora zámku, kde se mohlo vařit pivo v režii 
vrchnosti.

Celkem osm tanečních dvouhodin 
proběhlo v  rámci tanečního kurzu 
pro dospělé, který se konal každé úte-
rý v  podvečerních hodinách v  lednu 
a  únoru letošního roku. Jedenáct párů 
vyplnilo do posledního místečka malou 
scénu KVC, která takový druh kultury 
hostila prvně. Snad jsme si neudělali 
ostudu a tanečníci jsou spokojeni. Tan-
ce s  elegancí učil Michal Šolc z  Jičína 
se svou partnerkou. Polku, valčík, čaču 
a  další tance umíme nejen v  Kopidlně, 
ale i  ve Slavhosticích, Pševsi, Jičíně. :) 
Protože víme o dalších zájemcích, uva-
žujeme o dalším kurzu.

Míša Havelková

Taneční kurz pro 
dospělé bude mít 
možná pokračování



32 březen 2024Kopidlenské listy

Léčení hudbou Antonína Erbena
Označení kamarád v  sobě skrývá jasnou 

výzvu. Jak na ni odpovědět? Kdo a jak se jím 
vlastně stane? Můj kamarád Toník Erben ze 
Židovic věří v  Boha a  duchovní život kaž-
dého člověka. Je přesvědčen o  ozdravném 
procesu hudby, která je podle něho lékem 
na lidské slabosti a nedostatky. Nejen na ty 
fyzické, ale především duševní. To vše mi 
pomohl objevit Toník, když si vymyslel svo-
ji speciální léčbu – Léčení hudbou. Stala se 
tím pravidelná setkávání lidí, bez ohledu na 
věk, profesní zaměření, světonázor, při tan-
ci a příjemné a srozumitelné hudbě. Byla to 
jeho osobní odpověď na zásadní otázku, zda 
hudba a  tanec skutečně mohou nějak člo-
věku pomáhat, třeba i léčit a někdy i vyléčit 
z depresí současného složitého světa…

Léčení hudbou Antonín Erben vymyslel 
a prvně zorganizoval krátce potom, co jsme 
se poznali jako dva lidé se společnou záli-
bou – včelařením. Tonda, tehdy ještě jako 
včelařský začátečník, měl však chovatelství 
v krvi od narození. Věnoval se mu naplno po 
celý svůj život. Byl to však chov o hodně vět-
ších zvířat, než jsou malé a přelétavé včelky. 
Ze všech zvířat miloval nejvíce koně. S  při-
cházejícím stářím však potřeboval trochu 
zvolnit, a tak musel chov koní skončit a pře-
dělat se na chov včel. A on to opět dokázal 
úspěšně. Za několik málo let se dostal mezi 
včelaře známé v širokém okolí.

Nebyla to však u něho jenom idyla. Náhle 
přišla na jeho včelstva zhoubná nákaza mo-
rem včelího plodu. Aby nenakazila morem 
chovy v okolí, musel Toník všechna svá včel-
stva i s úly a veškerým zařízením a pomůcka-
mi spálit. Byla to pro něho doslova pohroma. 
Ale on to nevzdal a  začal 

znovu od začátku. Jako 
náhradu za zlikvidované včely dostal od vče-
lařského svazu v Praze částku peněz, kterou 
z  větší části použil nejen na obnovu svých 
včelstev, ale rovněž na rozjezd svého vlast-
ního duchovního projektu – Léčení hudbou. 
Bral to tehdy jako dobrý skutek, který chtěl 
věnovat lidem v  místě bydliště, ale i  mno-
hým dalším v širokém okolí.

Jednou za měsíc začal pořádat v  soko-
lovně v Židovicích setkání milovníků hudby 

a  tance, kde se za doprovodu živé hudby, 
v  podání dobrých hudebníků z  širokého 
okolí, vytvořila nádherná atmosféra podob-
ně naladěných lidí. Ti se rádi scházeli proto, 
aby si navzájem udělali radost. Vydrželo jim 
to celých 15 let. Dokonce se po jeho vzoru 
podobné „léčení“ rozšířilo i  do dalších míst 
v okolí.

Vztah pana Antonína Erbena k hudbě ne-
byl náhodný. Projevil se již v  jeho školních 
letech, kdy byl rodiči veden učit se hrát na 
housle. To se mu pak hodilo pro celý život. 
V Kopidlně navštěvoval hudební výuku u ka-
pelníka pana Tobiáše. A  nechodil tam zda-
leka jen sám. 

Chodil s ním i Lojza Matoušek z Běchar, 
který již teď dlouho žije v Kanadě a Toník si 
s  ním často píše vzkazy přes počítač. Stále 
tak udržují své dávné chlapecké přátelství 
ze školních let. Tehdy na housle přehrál ce-
lých šest Malátových sešitů z desíti. V rodině 
hrál i  jeho bratr na klarinet a  saxofon. Poz-
ději v životě, pro vysoké pracovní zapojení, 
neměl už na aktivní provozování hudby čas. 
Bral však hudbu i tanec jako příjemnou sou-
část své životní kultury a  při různých příle-
žitostech se díky hudbě uměl odreagovat 

a čerpat z ní novou duchovní sílu. To vše byly 
kořeny jeho snahy o léčení prostřednictvím 
hudby.

Léčení hudbou se postupně ze Židovic 
odstěhovalo do kulturního domu v  Bě-
charech a  v  současnosti dál probíhá v  sále 
hospody Na Blahu v  Chotěšicích. Milovníci 
tance a hudby si tady aktivně zpívají a tančí 
a přitom si rozšířili okruh přátel. Podle pana 
Erbena celkově při organizování tak nároč-
né činnosti převažují krásné zážitky. Přesto 
se občas najdou i  takoví lidé, kteří tomuto 
druhu zábavy z nějakého důvodu 

nepřejí. To pan 
Erben nechápe a  viní z  toho současný styl 
života těchto lidí, kteří myslí jen na peníze. 
A na zastavení a odpočinek litují dát svůj vol-
ný čas. To pan Erben považuje za špatný jev 
a svým způsobem i důkaz úpadku současné-
ho duchovního života celé společnosti.

Hudba a tanec přece patří k naší tradiční 
české kultuře. Nedaleko od Kopidlna, ve Vy-
sokém Veselí, se pravidelně každý rok koná 
hudební festival – Vackovo Vysoké Veselí. Do 
jisté míry právě tato tradice dovedla pana 

Foto Zdeněk Cihlář
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Erbena k  založení jeho „léčení“. Na tomto 
pravidelném hudebním setkávání kdysi 
osobně zažil vyprávění skladatele Karla Vac-
ka, což v něm zanechalo hluboký dojem na 
celý jeho další život. Skladatel tam nějaký 
čas bydlel a složil zde několik svých krásných 
písniček. Skládal je tak, že chodil po polích 
a  lesích v okolí města a čerpal inspiraci pří-
mo z přírody. Říkal, že mu tady skládání šlo 
docela samo. Jen někdy nemohl najít po-
třebné slovo do rýmu k  písničce. A  příroda 
a zdejší prostředí ho inspirovaly.

Jednou ho kamarád požádal, aby napsal 
nějakou písničku o koních. On si proto vyšel 
na zahradu, sedl si tam do altánu a do veče-
ra napsal jeden ze svých nejznámějších hitů: 
Čtyři páry bílejch koní. Jak se změnila doba, 
tak se měnili i skladatelé a jejich písničky. Ti 
staří to dělali především pro radost lidem, 
ale ti dnešní to bohužel už dělají především 

pro peníze. A to je další ukázka současné cel-
kové degradace společenského života.

Je proto víc než dobré, že ještě stále exis-
tují lidé, jako je pan Antonín Erben, kteří 
nezapomínají na tradice našich muzikantů, 
naší české země a oživují je nejen pro svoji 
seniorskou generaci, ale jak je vidět v sále při 
jeho „léčení“, i pro mnohem mladší milovní-
ky populární hudby. Skutečně. Po skončení 
hudebně-tanečního odpoledne se návštěv-
níci vracejí do svých domovů osvěžení a od-
počinutí. Hudba a  tanec jim dokazují, že 
mohou být tím dobrým a přirozeným lékem 
i návodem na šťastný a spokojenější život.

Závěrem připojujeme vzkaz všem orga-
nizátorům a  podporovatelům české muzi-
ky: Přejeme jim hodně radosti a  vytrvalosti 
do dalšího léčení. Milí přátelé návštěvníci, 
a  hlavně organizátoři takovýchto a  jim po-
dobných setkávání kdekoliv a kdykoliv.

Olda Suchoradský

6. 4. 2024 – František Šturma s kapelou 
z Dubečna
27. 4. 2024 – Měchovka – Zdeněk 
Volejník a Láďa Hájek
18. 5. 2024 – Láďa Suchánek a Miroslav 
Typlt z Chroustova za doprovodu bicích 
Petra Děčka
8. 6. 2024 – Standa Mrzena s kapelou 
ze Sadské
29. 6. 2024 – František Šturma s kape-
lou z Dubečna
20. 7. 2024 – Karel Vávra s kapelou 
z Pardubic
10. 8. 2024 – Standa Mrzena s kapelou 
ze Sadské
31. 8. 2024 – Láďa Suchánek a Miroslav 
Typlt z Chroustova za doprovodu bicích 
Petra Děčka
21. 9. 2024 – František Šturma s kape-
lou z Dubečna
5. 10. 2024 – Podkověnka – zpívají 
manželé Mikuškovicovi
26. 10. 2024 – Láďa Suchánek a Miro-
slav Typlt z Chroustova za doprovodu 
bicích Petra Děčka
16. 11. 2024 – Měchovka – Zeněk 
Volejník a Láďa Hájek
7. 12. 2024 – Standa Mrzena z Dubečna
27. 12. 2024 – František Šturma s kape-
lou z Dubečna

Srdečně zveme všechny příznivce 
hudby a tance

Obec Chotěšice pořádá kulturně- 
-společenské akce pod názvem

Akce probíhají vždy v sobotu v pohostin-
ství Na Blahu v Chotěšicích od 14.00 do 
17.00 hodin

LÉČENÍ HUDBOU

Toník Erben ve svém živlu – Běchary.
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Když jedu vláčkem, dívám se u zastávky Mlýnec 
tím směrem, kde měli domeček naši příbuzní
Vzpomínky Václava France z Nové Paky na Mlýnec 

S  panem doktorem Václavem Francem 
jsem navázal vůbec první kontakt někdy 
v  90.  letech, kdy jako knihovník Místní 
knihovny ve Mlýnci jsem se rozhodl zřídit 
v  knihovně regál regionální literatury. Se-
hnal jsem si seznam autorů a obrátil se na ně 
s prosbou, zda by mi neposlali do knihovny 
pro čtenáře ukázku své tvorby. Ohlas nebyl 
nijak velký, ale pár autorů se přesto ozvalo 
a ukázky poslalo. Svým rozsahem i obsahem 
dominovala zásilka zubaře z Nové Paky, pana 
doktora Václava France, která potěšila nejen 
mě, ale hlavně mlýnecké čtenáře. Byla velmi 
pestrá, když zahrnovala knížky pěkné už na 
prvý pohled, příjemné do ruky a  většinou 
s humorným obsahem. Osobně jsme se po-
tkali na vyhlášení Jivínského Štefana, tuším, 
že to bylo v  Hořicích. Potkávali jsme se na 
těchto setkáních opakovaně, ale skutečně 
trvalé přátelství mezi námi vzniklo až po na-
šem odchodu z  Mlýnce do Hradce Králové. 
Tam jsme se potkávali na besedách, které zde 
pan Franc organizoval, z nichž některé jsem 
dokonce i sám inicioval. Bylo to třeba setkání 
v domově seniorů v Harmonii II nebo v kavár-
ně Café Pessoa proti Adalbertinu. Tady jsem 
se dozvěděl, že pan V. Franc měl určitý vztah 
i k Mlýnci. Na moji prosbu mi k tomu napsal 
tyto podrobnosti.

Po návštěvě Kopidlna a  odbočení z  hlavní 
silnice vpravo se muselo projet lesem a  náhle 
se začaly objevovat v dálce střechy prvních sta-

vení, a především plocha rybníka Zrcadlo. Pak 
už se objevily první domy a  křížek a  zvonička, 
pochopitelně výrazná budova bývalé školy, 
kde je dnes ještě obecní knihovna. Tady úřado-
val do roku 2013, než se odstěhoval do Hradce 
Králové, můj kamarád Olda Suchoradský, který 
mě požádal, abych vzpomenul na vesnici, kam 
jsem jako dítě jezdil.

Tak tedy začíná moje vzpomínka na obec 
Mlýnec, i když doma jsme jí neřekli nikdy jinak 
než „Mlejnice“. Jezdili jsme sem na návštěvy 
k  maminčině sestře, tetě Drahušce a  strejdovi 
Pepíkovi. A  to hlavně na podzim, kolem Duši-
ček, ale i na jaře kolem svátku Josefa. Mamka 
totiž pocházela z Hasiny, děda byl Josef, a tak 
jsme cestou po hrobech navštívili hřbitov v Rož-
ďalovicích a  potom se ještě zastavili na kafe 
u „Mlejnickejch“.

Měli domek na malé návsi, cihlový neohoze-
ný dům, jak jsem se díval na internetu, dneska 
už má omítku, ale za našich návštěv ji ještě ne-
měl. Bohužel ani bratranec či sestřenice už zde 
dávno nebydlí. Je pravdou, že do Mlejnice jez-
dila hlavně moje starší sestra Zdena. Dokonce 
i na prázdniny, neboť sestřenice Drahuška a Mi-
lena byly obě skoro stejně staré, zatímco já, cu-
cák, bych jim překážel v jejich dospělých hrách. 
No a bratranec Jirka, ten byl ještě starší, takže 
jsem měl tendenci mu spíše vykat. Vždyť když 
mi bylo třeba deset roků, on byl už na vojně.

Pamatuji si pochopitelně příjmení lidí, které 
jsem sice neznal, ale Vonkovy, Koutovy, Boro-
vičkovy, Válkovy, Vodičkovy, ty si ještě pama-

tuji. Jestli ta jména nějak nekomolím, patřili 
k debatám rodičů a obvyklému vyprávění tety 
a strejdy.

A pak ještě jedna vzpomínka. Vlastně to není 
ani vzpomínka. Vždycky když jedu vláčkem 
z  Nymburka do Jičína, dívám se u  zastávky 
v polích s označením Mlýnec tím směrem, kde 
měli domeček naši příbuzní Kubánkovi.

Pamatuji se, že jsem jednou jel do Mlýnce na 
kole. To už jsem byl dospělý a mamka mě posla-
la k tetě pro česnek. Bylo nějak na začátku září. 
Byl krásný, skoro ještě prázdninový den a já jel 
z Řehče do Mlýnce. Není to žádná dlouhá túra. 
Necelých třicet kiláků, pro mladého člověka 
žádná velká námaha. Ale dodnes si to pamatu-
ji, jak jsem projel Jičíněvsí a následně přes Kopi-
dlno, až jsem z hlavní silnice odbočil vpravo do 
lesa. Listí na stromech se začínalo už přebarvo-
vat a najednou se začaly objevovat střechy prv-
ních stavení, a především stříbrná plocha rybní-
ka Zrcadlo. Ale… to už jsem vlastně na začátku 
své vzpomínky na vesničku Mlýnec napsal.

Ke vzpomínce na Mlýnec zaslané panem 
doktorem Václavem Francem připíši už je-
nom krátce svůj závěr.

Jeho vzpomínání mě moc potěšilo. A dou-
fám, že stejně každého, kdo žije či prožíval 
část svého života v této kouzelné vesnici, na 
samém konci Královéhradeckého a  začátku 
Středočeského kraje.

Vzpomínky MUDr. V. France orámoval  
komentářem Olda Suchoradský

Pan doktor Václav Franc na jedné z besed se 
čtenáři.

Malý Vašík Franc. Vašík v dětství.
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Velký počet včelstev  
byl napaden  
kleštíkem včelím

V rybářském kroužku získávají zkušenosti 
mladí adepti sportovního rybolovu

Český červený kříž v Kopidlně v roce 2023

Spolek včelařů Kopidlno má na konci 
roku 2023 39 včelařů a  včelařský krou-
žek mládeže z 23 obcí a města Kopidlna. 
Celkem se staráme o 415 včelstev.

Včelařský rok 2023 jsme zahájili kon-
trolou zdravotní situace včelstev, kte-
rou provedlo rozborem odebraných 
vzorků měli pracoviště Výzkumného 
ústavu včelařského v  Dole, pobočka 
Hradec Králové. Během února jsme byli 
informováni o  výsledku kontroly, který 
konstatoval, že velký počet včelstev byl 
napaden roztočem varroa destructor 
(kleštík včelí). Při jarní kontrole byl za-
znamenán vysoký úhyn včelstev napříč 
celým okresem, resp. celou republikou.

Včelařská sezona byla průměrná. Díky 
vydařenému jaru byl dostatek květové-
ho medu, ale poté následovalo velmi 
teplé a  suché letní období, které zapří-
činilo málo nektaru i  pylu. Tradičně lze 
říci, že pro některé včelaře byl rok 2023 
celkem úspěšný, pro jiné méně.

V červnu jsme pro včelaře z širokého 
okolí spolupořádali Okresní včelařský 
den, který se konal ve slavhostickém 
kulturním domě. Akce se mimořádně 
vydařila, což se projevilo vysokou účastí.

Za podpory naší organizace, jmenovi-
tě přítele Šoltyse, pracoval při základní 
škole v  Běcharech žákovský včelařský 
kroužek.

Včelaři se i  letos představili na Kopi-
dlenském kvítku, kde měl svůj stánek 
František Smolík.

A to vše i díky finanční podpoře města 
Kopidlno.

Radovan Knížek, jednatel  
včelařského spolku Kopidlno

Český rybářský svaz, z. s., místní organiza-
ce Kopidlno, zajišťuje pro občany z Kopidlna 
a blízkého okolí vyžití ve sportovním rybolo-
vu. Místní organizace měla v roce 2023 172 
členů, z toho 28 dětí, 4 mladistvé, 10 žen a 4 
těžce zdravotně postižené osoby. Sportov-
nímu rybolovu se v roce 2023 věnovalo 162 
členů organizace, z toho 25 dětí. ČRS MO Ko-
pidlno i nadále zajišťuje činnost rybářského 
kroužku v Kopidlně pod vedením rybářské-
ho hospodáře Zdeňka Novotného a Ing. To-
máše Špačka. Děti se v kroužku učí:
•	 dobrému vztahu k přírodě, jak ji chránit 

a jak se v přírodě chovat,
•	 rozpoznávat vodní rostliny, ptactvo, 

vodní živočichy a ryby,
•	 sportovnímu lovu ryb na udici, včetně 

zákonných a dalších podmínek stanove-
ných pro tento lov ryb,

•	 základnímu chovu sladkovodních ryb,
•	 základní biologii sladkovodních ryb atd.
Do kroužku se zapojilo 28 dětí. Dětem 

z  kroužku byla zajištěna účast na dalších 
pěti rybářských závodech pořádaných Čes-
kým rybářským svazem. V roce 2023 ČRS MO 
Kopidlno pořádala dvě rybářské soutěže, 

a to v lovu ryb na udici dne 29. dubna 2023 
pro mládež a dospělé osoby a dne 6. května 
2023 pro děti. Soutěží se zúčastnilo 38 do-
spělých osob a 17 dětí. Soutěžícím byly po-
skytnuty ceny a  občerstvení. Dále ČRS MO 
Kopidlno společně s Východočeským územ-
ním svazem pořádala ve sportovní hale Ko-
pidlno dne 18. února 2023 a  na Kamensku 
dne 7. října 2023 krajské soutěže pro děti 
v  rybolovné technice. Soutěží se zúčastnilo 
58 dětí z  Královéhradeckého kraje. Dětem 
bylo poskytnuto stravování a ceny.

ČRS MO Kopidlno v  roce 2023 zajistila 
prostřednictvím svých členů chov ryb ve 
čtyřech chovných rybnících. Členové naší 
organizace v  rámci volnočasových aktivit 
prováděli údržbu pobřežních travních po-
rostů, krmení ryb, údržbu a opravy zařízení 
na Kamensku. Do těchto aktivit bylo zapo-
jeno 72 členů naší organizace. Sportovní ry-
bolov v Kopidlně má již dlouholetou tradici, 
je realizován již od roku 1995 a každoročně 
zajišťuje dětem, mládeži a  dospělým oso-
bám žijícím v  Kopidlně a  v  nejbližším okolí 
smysluplné trávení volného času v přírodě.

Rostislav Vodák

V  současné době má místní skupina Čes-
kého červeného kříže v  Kopidlně 48 členek, 
z toho je pouze 5 v nedůchodovém věku.

Dne 30. března se konala valná hromada, 
na které byl přítomen starosta města p. Karel 
Žižka. Informoval přítomné o práci a plánech 
města a zodpověděl četné dotazy.

16. května bylo provedeno školení první 
pomoci v KVC panem magistrem Císařem. Je 
škoda, že se školení účastní tradičně málo lidí.

Ve dnech 11. a 16. května se p. Mlynářová 
účastnila jako rozhodčí soutěží mladých zdra-
votníků v Jičíně.

Zdravotní dozory jsme zajišťovaly:
V zimě na lyžařském výcviku žáků základní 

školy – p. Grohová.
3. června při dětském dnu na fotbalovém 

hřišti – p. Mlynářová, Grohová a Smutná. Kro-
mě toho se Červený kříž prezentoval při výu-
ce dětí v poskytování první pomoci a k tomu 
nám byla od OV v  Jičíně zapůjčena panna 
a stan.

U  příležitosti oslav 500 let od udělení er-
bovní listiny městu:

16. června v parku – p. Grohová, Mlynářová 
a Zachová.

17. června na stadionu se vystřídaly – p. 
Krausová, Mlynářová, Grohová, Klabanová, 
Smutná a na výpomoc přijela p. Harbichová 
z OV v Jičíně, která také zapůjčila stan.

12. srpna na festivalu bluegrassu se opět 
vystřídaly – p. Krausová, Mlynářová, Zábraho-

vá, Grohová, Klabanová a Smutná.
Při akcích Kopidlenských žížalek:
2. září na dětském hřišti – Loučení s prázd-

ninami – p. Smutná a Grohová.
23. září v Pohádkovém parku – p. Smutná 

a Mlynářová.
Celkem byly ošetřeny dva případy.
9. září se v rámci poznávacích zájezdů ko-

nal výlet do zoo ve Dvoře Králové nad Labem. 
Bylo pěkné počasí a  každý si mohl užít den 
podle svého zájmu. Největším zážitkem se 
stala projížďka po safari parku s výhledem do 
údolí na volně se pohybující zvěř a s odbor-
ným výkladem od průvodce. Na tento zájezd 
byl použit grant od městského úřadu pro čle-
ny na dopravu. Srdečně za něj děkujeme.

Za ČČK Svatava Pelantová
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Neúnavná pořadatelská činnost 
a dlouho očekávaná rekonstrukce
Rok 2023 v TJ Sokol Kopidlno

Rok 2023 byl v činnosti členů TJ Sokol Ko-
pidlno poměrně bohatý. Hned počátkem 
roku zde byla příprava sokolovny na pleso-
vou sezonu a zajištění provozu kuchyně, vý-
čepu, baru a šatny při všech pořádaných ple-
sech hasičů, plesu města i maturitním plesu 
SŠ zahradnické a dětském maškarním bálu. 
I když se zdá, že členská základna 65 členů 
je docela početná, opak je pravdou. Zajistit 
účast při brigádách na sokolovně i službách 
na plesech je vždy docela oříšek a vše zajiš-
ťuje jen výrazně menší počet aktivních čle-
nů.

TJ Sokol sdružuje celkem čtyři sportovní 
oddíly. Oddíl stolního tenisu, oddíl nohejba-
lu, oddíl všestrannosti žen a oddíl ledeckých 
táborníků. Každý z  těchto oddílů má svoji 
vlastní sportovní či tábornickou činnost. 
V  loňském roce velice dobrou činnost vyví-
jel oddíl nohejbalu, který se stará o údržbu 
nohejbalového hřiště a mimo své akce uspo-
řádal pro veřejnost 3.  6. turnaj v  nohejbalu 
dvojic a 1. 7. velmi povedený turnaj v malé 
kopané. Dobrá parta lidí pod vedením Mi-
chala Nováka je to, čeho je třeba si vážit. 
Je tomu tak i v ostatních oddílech, protože 
uspořádat tábor v Ledcích pro 90 dětí na 14 
dní a to vše zajistit vedoucími a personálem 
a třeba i pokračování tradice tanečních kur-
zů, to je stále těžší a těžší úkol. Bohužel aktiv-
ních členů ubývá.

O oddílu ledeckých táborníků a pořádání 
dětského letního tábora v Ledcích bylo psá-
no již v  zářijových loňských Kopidlenských 
listech. Členové tohoto oddílu patří mezi 
ty nejaktivnější členy Sokola. Mimo táboro-
vé aktivity členky oddílu uspořádaly soutěž 
v člověče, nezlob se a akci Roztancujme so-
kolovnu, bohužel však účast byla velmi malá, 
ale zúčastnění se dobře bavili. Též na dětský 
den, pořádaný městem, pro děti připravily 

zajímavé soutěže. Takže podívejme se zde již 
do roku letošního, protože letošní tábor již 
je v přípravě a přihlášky se již hromadí. Le-
tošní táborová hra má název Indiana Jones 
a  jeho dobrodružství, tak si asi ze známých 
filmů dokážete představit, co se asi bude dít. 
Na táboře máme v plánu hlavně dokončení 
výměny postelí a matrací v táboře a další re-
konstrukce některých zařízení tábora.

Oddíl stolního tenisu pod vedením Radka 
Masáka v  loňském roce přihlásil do okres-
ních soutěží čtyři týmy. Dva týmy dospě-
lých, jeden dorostenecký a  jeden žákovský. 
Všechny týmy se sice umístily v  poklidném 
středu tabulek, ale důležité je, že se je vůbec 
podařilo sestavit. V závěru roku 26. 12. oddíl 
uspořádal tradiční vánoční turnaj dvojic ve 

stolním tenisu jako Memoriál Fandy Brod-
ského. Účast na turnaji byla velmi dobrá 
i o Vánocích.

Oddíl všestrannosti žen v  čele s  neúnav-
nou a obětavou Danou Hojerovou se schází 
pravidelně jednou týdně k relaxačnímu cvi-
čení v  sokolovně, občas doplněnému spo-
lečným výletem či posezením. Oddíl je též 
tradičním pořadatelem kurzu tance a spole-
čenské výchovy, který je však pořádán vždy 
po dvou letech a loni pořádán nebyl. Bohu-
žel všichni postupně stárneme, a tak i v tom-
to oddílu aktivních členek ubývá. Letošní 
taneční tak již budou ve spolupráci s pohled-
nější částí oddílu ledeckých táborníků. Oddíl 
žen také zajišťuje úklid sokolovny.

V druhé polovině roku byla konečně zahá-
jena dlouho připravovaná výměna špaleto-
vých dveří a oken na balkonu v prvním patře 
sokolovny a  výměna vnějších křídel oken 
pod balkonem v  předsálí, které již byly ve 
velmi špatném, rozkládajícím se stavu. Tato 
rekonstrukce byla realizována s  výraznou 
podporou dotace Královéhradeckého kraje 
a bohužel se její příprava i realizace poměr-
ně dost protáhly z důvodu toho, že sokolov-
na je chráněná národní kulturní památka 
a nebylo nám umožněno řešit výměnu dve-
ří a oken za plastové a  jednání s památkáři 
nebyla vůbec jednoduchá. Vše muselo být 
řešeno ze dřeva a za poměrně přísných po-
žadavků památkářů. Bohužel se tak finanční 
náročnost akce vyšplhala až na dvojnáso-

Vítězné družstvo turnaje v malé kopané.

Účastníci akce Ukliďme Kopidlensko.
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bek, takže se nám podařilo realizovat asi 
jen polovinu z toho, co jsme měli původně 
v plánu. Realizaci akce zajistil precizně kopi-
dlenský rodák truhlář Libor Valenta s brigád-
nickým přispěním členů Sokola. Budeme 
však ve výměně oken dále pokračovat, jak 
nám finanční prostředky dovolí. Mimo prá-
ce na sokolovně jsme se v  září v  poměrně 
slušném počtu zúčastnili akce Ukliďme Ko-
pidlensko a  uklidili veškeré prostory okolo 
sokolovny a  venkovních hřišť až do úrovně 
cesty k lávce.

Sokolovna poskytla zázemí pro pořádání 
prázdninového tanečního kurzu pro mládež 
pana Šolce, také pro divadelní představení či 
pro setkání volyňských spoluobčanů, kteří 
zde velmi hezky oslavili 30 let od příchodu 
zpět do Čech. Další akcí bylo velmi pěkné 

vánoční pěvecké vystoupení žáků ZŠ dopl-
něné po ukončení malou hudební zábavou. 
Na obou těchto akcích členové Sokola zajiš-
ťovali přípravu sokolovny a občerstvení.

Z hlediska finanční náročnosti činnosti So-
kola je třeba konstatovat, že daleko nejvyšší 
podíl nákladů je nutné vynaložit na provoz 
sokolovny, tedy na topení plynem, elektři-
nu, vodu, pojištění, svoz odpadu a  běžnou 
či větší plánovanou rekonstrukci či údržbu. 
Tyto náklady a  též průběh některých pořá-
daných akcí byly realizovány za výrazné fi-
nanční podpory dotací a dohod o reklamě. 
Děkujeme tedy tímto Královéhradeckému 
kraji, městu Kopidlnu, firmě Lasercentrum 
Liberec a  SCLLD Otevřené zahrady Jičínska 
za výraznou finanční pomoc v činnosti TJ So-
kol Kopidlno.

Milan Šafler, jednatel TJ Sokol Kopidlno
Vítězové turnaje dvojic ve stolním tenisu.

Personál kuchyně a vedení tábora v Ledcích. Nástup na táboře v Ledcích.

V roce 2023 jsme zahájili činnost 28. ledna 
školou smyku. Sněhu bylo dost a při vyhlášení 
akce místním rozhlasem v pondělí ještě mrz-
lo. V pátek však přišla obleva a v sobotu byl 
sníh velmi mokrý. Po pár zkušebních jízdách 
jsme museli akci ukončit, jelikož v rozbředlém 
sněhu se nedalo jezdit.

V sobotu 27. května jsme pořádali II. ročník 
automobilové orientační soutěže O  pohár 
starosty města. Tato akce a všechny ostatní se 
konaly za finanční podpory města Kopidlno 
a sdružení Otevřené zahrady Jičínska.

V  sobotu 10. června 2023 jsme pořádali 
již VII. ročník Kopidlenské padesátky, setkání 
majitelů a příznivců malých motocyklů o ob-
sahu do 50 ccm. Tentokrát jako memoriál 
Fandy Kotláře, který nás opustil v  plné pří-
pravě necelý měsíc před akcí. Fanda byl prů-
kopníkem tohoto setkání a stál v čele celého 
podniku. Touto cestou mu chceme vyjádřit 
poděkování.

Příští, VIII. ročník K50 plánujeme na 
15. června 2024. Na přesný termín budete 
včas upozorněni.

V sobotu 9. září 2023 jsme pořádali XI. roč-
ník Autoturistické orientační soutěže pro 
rodiče a  děti. Předpokládáme, že následují-
cí, XII.  ročník soutěže by se mohl uskutečnit 
7. září 2024.

Touto cestou děkujeme všem našim čle-
nům, kteří se na našich akcích podíleli. Hlavně 
pak našim příznivcům, kteří nám pomohli se 
zajištěním zdárného průběhu všech akcí.

V sobotu 14. října 2023 jsme zajišťovali jako 
každý rok parkoviště pro Kopidlenský kvítek. 
Letos zde parkovalo 71 osobních aut.

Kromě těchto akcí jsme udržovali okolí 
klubovny, o  které se stará správce vnitřního 
areálu (venkovní plochy) Josef Vlasatý, za což 
mu patří naše poděkování. Na ostatních po-
zemcích seká trávu a  suší seno Standa Ada-
mec, a to na jaře a na podzim, s tím, že si za to 
nechá seno pro svou potřebu.

Klubovnu a  prostory kolem jsme pronají-
mali vloni zájemcům, kteří zde slavili většinou 
narozeniny, prostory dole jsme pronajali dvě-
ma cirkusům. Dá se říct, že pronájem byl náš 
největší příjem v uplynulém roce. Bližší infor-

mace pak budou v  kontrole hospodaření za 
rok 2023.

O Penny a prodeji pozemků pro výstavbu 
prodejny jednáme i nadále. Zatím jsme pode-
psali smlouvy o  smlouvě budoucí o  prodeji 
pozemků, který se uskuteční až po vydání 
stavebního povolení. Příprava stavby trvá již 
skoro čtyři roky. Zatím řeší neustálé problé-
my a v současné době s vjezdem zemědělské 
techniky na naše pozemky, pozemky města 
a  pana Hubálovského, který je až vzadu za 
našimi pozemky. Dopravní policie nepovolí 
vjezd traktorů a  jiné zemědělské techniky 
přes parkoviště. Věříme, že v roce 2024 se již 
konečně začne něco dít.

Na termíny akcí v  letošním roce budete 
včas upozorněni. Sledujte webové stránky 
www.akkopidlno.cz a  facebook Auto klubu 
Kopidlno (www.facebook.com/AKKopidlno).

Mojmír Chalupa, předseda AKK
Jan Gottwald, hospodář AKK

(redakční výběr z výroční zprávy, podrobně 
o všech akcích autoklub informuje na strán-

kách KL v průběhu celého roku)

Rok 2023 v režii Auto klubu Kopidlno
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Krásné třetí místo zahájilo 
hokejovou sezónu

Jako každý rok se na začátku sezóny ho-
kejový tým z  našeho města, HC Kopidlno, 
zúčastnil hokejového turnaje Memoriálu 
Jardy Václava. V  letošním ročníku se tur-
naje „veteránů“ nad 40 let zúčastnilo pět 
mužstev. Vedle našeho týmu HC Kopidlno 
to byly týmy HC Gema Jičín, HC Blata, Stará 
garda Lomnice nad Popelkou, Grey Grizz-
lies Hořice. Systém soutěže byl jednoduchý, 
každý s každým, kdy z celkové tabulky vze-
šlo konečné pořadí.

Do turnaje jsme vstoupili prohrou s  tý-
mem HC Gema Jičín v  poměru 0:3. K  dal-
šímu zápasu jsme nastoupili proti týmu 
Grey Grizzlies Hořice a  tento jsme vyhráli 
v  poměru 3:1, kdy za Kopidlno skórovali 
a nahrávali Jansta (Plíšek), Michal (Svoboda 
T.), Brodský (Rybka). Tato výhra byla velmi 
důležitá, neboť znamenala výhodu v  po-
době vyhraného vzájemného zápasu při 
konečné rovnosti bodů. Na Starou gardu 
z  Lomnice nad Popelkou jsme výsledkově 
nestačili a prohráli jsme 1:3. Sice jsme ote-
vřeli skóre, kdy skóroval Tomáš Svoboda 
s  asistencí Hynka Černého, ale druhá po-
lovina utkání patřila lomnické Staré gardě. 
Poslední zápas jsme sehráli s  týmem HC 
Blata. Toto utkání skončilo remízou 1:1. Za 
Kopidlno skóroval Tomáš Svoboda s  asis-
tencí Vládi Kosiny.

Celkem jsme tedy získali 4 body se skóre 
5:8. To nakonec stačilo na krásné třetí místo 
díky lepšímu vzájemnému zápasu s Hořice-
mi. Kromě poháru a medailí za třetí místo si 
ještě Aleš Hojer z našeho týmu odnesl oce-
nění nejlepšího obránce turnaje.

Výsledky :

HC Kopidlno – HC Gema Jičín 0:3
Stará garda Lomnice – HC Blata 5:3
Grey Grizzlies Hořice – HC Kopidlno 1:3
HC Gema Jičín – HC Blata 1:3
Stará garda Lomnice – HC Kopidlno 3:1
HC Blata – Grey Grizzlies Hořice 1:0
HC Gema Jičín – Stará garda Lomnice 2:5
Grey Grizzlies Hořice – Stará garda Lom-
nice 2:2
HC Kopidlno – HC Blata 1:1
HC Gema Jičín – Grey Grizzlies Hořice 2:3

Dne 17. 1. 2024 HC Kopidlno pořádal ško-
lu bruslení, kde pod vedením trenérů Zdeň-
ka Pekárka, působícího u  juniorky BK Nová 
Paka, a Vladislava Kosiny, který působí u do-
rostu HC Jičín, se skupinka dětí zdokonalo-
vala v bruslení. Počasí bylo celkem přívětivé 
a dětem to opravdu šlo. Nějaké pokroky na 
konci lekce byly vidět.

Zdeněk Pekárek

Memorial Jardy Václava Kopidlno Gema Lomnice Grizzlies Blata body skóre pořadí

hC Kopidlno   0 : 3 1 : 3 3 : 1 1 : 1 4 5 : 8 3

HC Gema Jičín 3 : 0   2 : 5 2 : 3 1 : 3 3 8 : 11 5

Stará Garda Lomnice 3 : 1 5 : 2   2 : 2 5 : 3 10 15 : 5 1

Grey Grizzlies Hořice 1 : 3 3 : 2 2 : 2   0 : 1 4 6 : 8 4

HC Blata 1 : 1 3 : 1 3 : 5 1 : 0   7 8 : 7 2
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Ze života kopidlenské sportovní haly
Muzikoterapie jako vánoční dárek

Před Vánoci jsme připravili překvapení 
pro všechny, kteří pravidelně navštěvují 
lekce jógy, cvičení se zdravotními pomůc-
kami a další aktivity určené především pro 
ženy. Oslovili jsme paní Věru Martincovou, 
která nás už v  minulých letech navštívila 
s  ukázkou lekce muzikoterapie. Covidová 
doba Věrce trochu překazila její terapeutic-
ké hraní a v  této činnosti už nepokračova-
la, ale přijala naše pozvání a  hodinku pře-
krásné muzikoterapie pro nás před Vánoci 
uskutečnila. Tak si naše cvičenky udělaly 
čas mezi vším úklidem, pečením a balením 
dárků a týden před svátky přišly, aniž by tu-
šily, co se bude dít. Věrka předvedla všech-
ny možné druhy nástrojů, hudbu propojila 
s příjemným pěveckým doprovodem a ho-
dinku a  půl nás provedla nádherným ne-
dělním podvečerem za doprovodu svých 
hudebních nástrojů.

Celou terapii jsme si krásně užili a velkou 
radost nám udělala Věrka svým rozhodnu-

tím na konci lekce, že se k těmto akcím ráda 
vrátí a můžeme se na ni zase někdy těšit.

Český pohár starších žáků ve volejbale
První víkend v prosinci 2023 se stala kopi-

dlenská sportovní hala domovem pro mla-
dé volejbalisty a odehrál se tu turnaj 2. ligy 
Českého poháru st. žáků = nejlepší žákovský 
volejbal v České republice za účasti těchto 
osmi týmů žáků: Dukla Liberec, Loko Čes-

ká Lípa, Orion Praha, SK Ústí n/L, SK Meteor 
Praha, Volejbal Sokolov, Sokol Mn. Hradiště, 
VK Příbram B. Jen tak dál, mladí volejbalisti, 
fandíme vám a  těšíme se na léto, kdy naši 
halu využije k prázdninovému soustředění 
oddíl volejbalu Sokol Mnichovo Hradiště.

Cvičení se zdravotními pomůckami
Cvičení se zdravotními pomůckami se 

nám krásně rozrůstá, přidali jsme několik 
odpoledních a  také ranních termínů pro 
tuto aktivitu. Cvičíme dokonce dvakrát 
v týdnu od 6 hodin, většinou jsou to lehké 
protahovací lekce, ve kterých probudíme 
těla a vykročíme pozitivně naladěni do no-
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vého dne. Kdo nevyzkoušel, neví, jak je to 
příjemný začátek dne.

Cvičení SM systém podle MUDr. Smíška
Jedná se o  speciální cvičení stabiliza-

ce a  mobilizace páteře nebo také spirální 
stabilizace páteře. SM systém byl vyvinut 
MUDr. Richardem Smíškem jako cvičení na 
nápravu bolesti zad způsobené sesedáním 
meziobratlových disků, výhřezy, přetížením 
zádových svalů, skoliózami apod. Cvičení je 
vhodné pro ty, kteří trpí bolestmi zad, ale 
také je to výborné kompenzační cvičení pro 
sportovce.

Jak se SM systém cvičí? Cvičí se za pomo-
ci cvičebního elastického lana, zaháknuté-
ho za pevný bod. Jde o sérii cviků v různých 
variantách (vsedě, vestoje, vkleče) podle 
cviku a  podle obtíží. Cvičením se aktivují 
ochablé svaly, které kolem těla tvoří spi-
rálu a  které by se měly správně zapojovat 
při chůzi. Při tom dochází k natažení páte-
ře vzhůru a úlevě od bolesti. SM systém je 
tedy v  podstatě nácvik správné a  zdravé 
chůze. Vzhledem k  malému zatížení jsou 
cviky vhodné pro seniory, děti a  všechny, 
kteří trpí akutní bolestí zad.

V  rámci cvičení podle metody MUDr. 
Smíška se využívají tak zvané manuální 
techniky. Využívají se na svaly zádové, před-
ní svalovou skupinu pletence ramenního 
a pánevního a svaly šíje. Manuální techniky 
jsou buď využívány při akutních bolesti-
vých stavech, které nedovolují klasické pro-
vádění cviků, nebo se stávají součástí sa-
motného cvičení spirální stabilizace páteře.

Roztáčíme obruče
Velkým a  příjemným zpestřením našich 

aktivit na sportovní hale bylo cvičení s ob-
ručemi pod vedením lektorky Martiny Anya 

Hamáčkové, která za námi přijela z  Prahy. 
Většina z  nás šla do lekce s  myšlenkou: 
„vždyť jsme to na základce roztáčely kolem 
pasu, tak proč by to nešlo i  teď?“. A šlo to, 
sice jenom někomu a někdo se trochu trá-
pil, ale samotné „roztočení obruče kolem 

pasu“ představovalo asi 15 minut z celkové 
hodinu a půl trvající lekce. Bylo to příjem-
né pohupování a  tančení za doprovodu 
rytmické hudby. Během cvičení s  obručí 
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použijete všechny svaly břicha, zad a mož-
ná ještě další, o kterých nemáte ani tušení. 
Obavy z  možného poškození páteře v  be-
derní oblasti tedy nejsou namístě. O dalších 
termínech těchto lekcí vás budeme infor-
movat na stránkách víceúčelové sportovní 
haly.

Jumping v Kopidlně
Od ledna je na sportovní hale zase o tro-

chu více rušno. Třikrát v týdnu probíhají lek-

ce jumpingu, tedy skákání na trampolínách 
pod vedením paní Adély Zoubkové. Od 
prvních lekcí je o tuto aktivitu velký zájem, 
všech pět trampolínek je v  neustálé per-
manenci. Sportovní aktivity v  „rychlejším 
tempu“ tak v kombinaci s lekcemi spinnin-
gu a  bodystylingu s  Ivou máte k  dispozici 
každý všední den.

Spinningový maraton
Už po čtvrté jsme uspořádali spinnin-

gový maraton. Pravidelné lekce spinningu 
pod vedením Mirky Jelínkové probíhají 

dvakrát v  týdnu a  odvážní se pak mohou 
přihlásit na spinningový maraton, který 
jsme postupně prodloužili na tříhodinový. 
Pozvali jsme další lektory spinningu, ať si 
od nás Mirka trochu odpočine, podpořili 
nás Petr a Vanda, oba z Fit Clubu Jičín. Sešla 
se velká parta, takže jsme si také kola půjčili 
od Petra Kordíka a tříhodinovka stála za to. 
Trochu se bojím, že postupně bude mara-
ton deseti- a  vícehodinový. :-) Děkujeme 
všem, kteří se zúčastnili.

Dáša Hlubučková
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První v týmu, druhý v jednotlivcích.  
Kopidlno na Sportovním dni mládeže v Kladně

Jak národní finále v Kladně probíhalo? Tady jsou celkové výsledky

Tomáš Zarycký s vybojovanou trofejí.Vítězný tým s Tomášem Zaryckým.

Už čtvrtým rokem jsme se s  dětmi z  Ko-
pidlna zúčastnili Sportovního dne mládeže 
pod vedením Jana Váni a jeho Trenérské aka-
demie. Nejprve se 3. května 2023 uskutečnilo 
místní kolo této soutěže, ze kterého 10 nej-
lepších postoupilo do národního kola v Klad-
ně. Soutěž probíhá v pěti disciplínách, fotbal, 
florbal, tenis, frisbee a házená. Hráči soutěží 
v  týmech, které sestaví trenér, a  v  každém 
týmu jsou vždy malí sportovci a s nimi musí 
spolupracovat ti velcí. Je pěkné sledovat, jak 
velkým „osmákům“ nezbývá než motivovat 
malé děti a v každém týmu spolupracovat.

Léto se překulilo a  přišel čas na podzim 
zjistit, kdo z vítězů místního kola se opravdu 
pojede poprat do Kladna. Celou skupinku 
dětí jsme doplnili o náhradníky za nemocné 
a  ty, kteří se nechtěli zúčastnit, přibalili děti 
ze základní školy Jičíněves a v sobotu 9. pro-
since jsme vyrazili směr Kladno. Kluci se těšili 

na Jágra, Plekance a další slíbené sportovce 
a společně už v autobuse promýšleli možné 
nástrahy velké sportovní haly a spřádali plá-
ny, jak zvítězit. Velké zděšení přišlo ve chvíli, 
kdy všichni pochopili, že nebudou hrát jako 
jeden tým, ale celkem 270 dětí bylo rozdě-
leno do 20 týmů a sešly se tak děti, které se 
nikdy neviděly, neznaly se a hned od začátku 
musely hrát týmově a spolupracovat. Každý 
„sólista“ okamžitě pochopil, že tudy cesta ne-
vede. Hrálo se od rána od 9 hodin, náročné 
bylo už jenom zapamatovat si, v jakém týmu 
hraju, s  kým hraje můj tým, děti se musely 
opravdu celý den soustředit na průběh tur-
naje. Byly to nervy až do konce, děkuji dvě-
ma maminkám, které mě podpořily a  jely 
fandit. Vyplatilo se, myslím, že si děti turnaj 
užily, každý po svém, a výsledkem bylo první 
místo v týmech a druhé místo v jednotlivcích 
pro Tomáše Zaryckého. Radost byla večer 

větší než únava, poháry jsme vezly a k tomu 
spoustu zkušeností z tak velké akce. Děkuju 
moc všem dětem, které se toho nezalekly 
a vyzkoušely si soutěž s TAJV.

Dáša Hlubučková

Reprezentanti Kopidlna

Tomáš Zarycký
Jakub Kemr
Adam Masák
Karolína Janáčková
Matěj Siřiště
Daniela Šímová
Kristián Coufal
Mikuláš Klaudiny
Pavel Pelc
Daniel Svoboda

V  sobotu 9. prosince 2023 vyvrcholila 
národním finále v  Kladně celorepubliko-
vá soutěž Sportovní den mládeže pro děti 
a  mladé sportovce. Kladenská sportovní 
hala hostila tento šampionát vůbec popr-
vé v historii a o krásné sportovní momenty 
nebyla nouze. Na finálovou akci v Kladně se 
účastníci nominovali postupem z kvalifikač-
ního turnaje, kterých se během roku napříč 
republikou uskutečnilo celkem 250. Někteří 
úspěšní finalisté z  loňského ročníku soutě-
že obdrželi od pořadatele soutěže divokou 
kartu.

Během sobotního dne se ve sportovní 
hale odehrálo 150 utkání v  soutěžním pě-

tiboji, který zahrnoval fotbal, florbal, háze-
nou, frisbee a tenis. Na šampionát do Klad-
na dorazilo 280 účastníků ze všech koutů 
České republiky, kteří byli následně rozlo-
sováni do 32 soutěžních týmů. V  každém 
soutěžním týmu se setkali děvčata a chlapci 
napříč ročníky od 1. do 9. třídy základní ško-
ly a v zastoupení nejrůznějších měst a obcí. 
Cílem každého týmu v dopoledním progra-
mu bylo získat dostatek bodů a  výher ve 
svůj prospěch, a probojovat se tak do „hlav-
ní soutěže“. Pro poražený tým byla následně 
připravena soutěž o „cenu útěchy“.

Hlavní soutěž:
1. místo – tým F2 – Jiří Kapras (Stráž nad 

Nisou), Tomáš Zarycký (Kopidlno), Karolína 
Štočková (Vratislavice nad Nisou), Erik Amb-
rož (MČ Brno – Vinohrady), Tereza Bobková 
(Kladno), Matěj Kučera (Kladno), Jiří Louda 
(Smečno).

2. místo – tým N2 – Karolína Krulická 
(Kolín), Lucie Tíková (Lány), Ondřej Maryš-
ka (Kladno), Matyáš Tůma (Žebrák), Gabriel 
Lukáš (Votice), Ondřej Páša (Pyšely), Bar-
bora Smolíková (Slavičín), Kryštof Kornalík 
(Zbiroh).

3. místo – tým K1 – Kristýna Brablecová 
(Andělská Hora), Ondřej Galler (Klášterec 
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nad Ohří), Matěj Bulíř (Dolní Bousov), Petr 
Bořkovec (Votice), Matyáš Mičuda (Nová 
Role), Adam Masák (Kopidlno), Václav Krač-
mar (MČ Praha 15), Dominik Mušek (Mo-
chov).

Cena útěchy:
1. místo – tým C2 – Ondřej Bašus (Lysá 

nad Labem), Michal Novotný (Chrudim), 
Melánie Marešová (Stráž nad Nisou), Micha-
el Gagne-Hall (MČ Praha 12), Jiří Petrýdes 
(Hejnice), Anežka Lázničková (České Budě-
jovice), Daniel Volavý (Veselí nad Lužnicí), 
Vojtěch Hanšpach (Dětřichov).

2. místo – tým L1 – Štefan Petrila (Aš), 
Dominik Vaško (Klášterec nad Ohří), Ondřej 

Mlejnek (Hrádek nad Nisou), Jan Černý (Vra-
tislavice nad Nisou), Martin Pařík (Pyšely), 
Patrik Füzéri (MČ Praha 12), Sebastian Suro-
vec (MČ Praha 5), Patrik Postava (Slavičín).

3. místo – tým E1 – Bedřich Breburda (Ří-
čany), Šimon Zelinka (Úpice), Jan Vychodil 
(Uničov), Tadeáš Vojta (Nová Role), Jakub 
Kemr (Kopidlno), Amálie Rusnáková (Hrá-
dek nad Nisou), Jindřich Hanzlík (Vroutek).

Do finálového penaltového rozstřelu 
o  národního vítěze soutěže pro rok 2023 
v  Kladně postoupili členové týmu F2. Cel-
kové prvenství v  napínavém souboji mezi 
spoluhráči získal kapitán týmu, finalista Jiří 
Kapras ze Stráže nad Nisou, který vyhrál ví-
těznou trofej soutěže po zisku 14 z 15 bodů. 
Stříbrnou pozici po zisku 10 bodů si zajistil 

hráč Tomáš Zarycký z Kopidlna. Sportovky-
ně Karolína Štočková, která reprezentovala 
Vratislavice nad Nisou, si odvezla z  Klad-
na bronzové umístění mezi jednotlivci za 
vstřelených 9 bodů. Nejlepší účastníci šam-
pionátu v  Kladně obdrželi vítězné trofeje, 
diplomy a  věcné odměny od statutárního 
náměstka primátora Mgr. Františka Bureše 
a kapitána hokejových Rytířů Kladno Radka 
Smoleňáka.

Národní finále v Kladně se konalo pod zá-
štitou statutárního města Kladna, Sportov-
ních areálů města Kladna, Středočeského 
kraje, Národní sportovní agentury, Minister-
stva pro místní rozvoj a  Ministerstva škol-
ství, mládeže a tělovýchovy.

Mgr. Jan Váňa, www.tajv.cz

Společné foto účastníků národního finále v Kladně.

Hokejová radost 
pševeských žraloků

HC Žralok Pševes není oficiální spolek, ale 
parta kluků a chlapů, kteří si rádi zahrají ho-
kej. Každou sobotu odpoledne se sejdou na 
jičínském zimním stadionu, oblečou si své 
žluto-modré dresy a  hrají hokej pro radost. 
HC Žralok Pševes spoluorganizuje od října 
do března přibližně 20 hokejových zápasů. 
Stálým soupeřem je hokejový tým HC Cho-
lenice.

František Vlček
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Letečtí modeláři závodící i stmelující
V  prosinci jsme v  klubovně leteckomo-

delářského klubu měli tradiční vánoční be-
sídku. Tentokrát k  nám zavítal p. starosta 
Ing.  Karel Žižka. V  krátké prezentaci jsme 
mu ukázali, jaké závody jsme za uplynulý 
rok 2023 absolvovali a co jsme v rámci klubu 
zažili. Při povídání o  akcích města i  našeho 
klubu jsme pojídali a popíjeli různé pochu-
tiny. Při promítání fotek ze závodů a akcí si 
děti rozbalily malé dárečky. Potom nás pan 
starosta opustil a my se ještě chvilku zdrželi, 
abychom dojedli a dopili přichystané lahůd-
ky. Také jsme zavzpomínali, co jsme prožili 
uplynulou sezonu, a trochu plánovali novou.

Na silvestra ráno jsme tradičně vyrazili 
do Vokšic na letiště, abychom se účastnili 
přátelského polétání „Silvestrovský vozem-
bouch“. Sešlo se nás asi dvacet modelářů 
a létali jsme v několika kategoriích. Ač je to 
pojato jako přátelské polétání, bojovalo se 
o každou vteřinku. Mezitím jsme obdivova-
li seskoky parašutistů, kteří si také každo-
ročně nenechají ujít „Silvestrovský seskok“. 
Po sečtení výsledků jsme rozdělili drobné 
ceny. Potom jsme si popřáli šťastný konec 
roku a do nového spoustu závodů ve zdra-
ví a pohodě. Večer jsme se sešli v klubovně, 
abychom se rozloučili se starým rokem a při-
vítali nový.

Konec roku je také spjat s  hodnocením 
uplynulé sezony a dalšími plány. Naše výle-
ty a „spací“ soutěže bereme jako společen-
ské akce za účelem stmelování kolektivu. 
Jednotlivé akce jsme již v  minulých listech 
zmiňovali a  snad neměly vadu na kráse, 
i  když někdy trochu zlobilo počasí, nám to 
nevadilo, protože nejsme „z cukru“ a nějaký 
déšť, vítr, mráz či sníh nás nerozhází. Naše 
sportovní „letecké“ úspěchy nejlépe vystihu-
je celostátní žebříček volných kategorií, MČR 

a Světový pohár. V žebříčku České republiky 
za rok 2023 obsadil

v kategorii F1A Jan Zajíc 1. místo a Franta 
Zajíc 22. místo.

V kategorii F1B byl na 1. místě Patrik Švorc.
V kategorii F1G se umístil Patrik Švorc na 

1. místě a Václav Krejčík na 10. místě.
V kategorii F1H obsadil Jan Zajíc 1. místo, 

Milan Šafler 3. místo a Franta Zajíc 15. místo.
V Kategorii A3 obsadil Dominik Fojt 2. mís-

to a Milan Šafler 10. místo.
V kategorii H byl Patrik Švorc na 3. místě, 

Jan Zajíc 8. místo, Dominik Fojt 14. místo, 
Zdeněk Švorc 18. místo.

V  kategorii P30 obsadil Adam Bodlák 
1. místo, Vlaďka Švorcová 6. místo, v těsném 
závěsu

Václav Krejčík 7. místo a  Pavel Bod-
lák 13. místo. Každý ve své věkové kategorii.

Celkem jsme se účastnili čtyř mistrovství 
republiky v  různých kategoriích, o  kterých 
jsme již psali v loňském roce. Největší úspě-
chy měli naši žáci. Na seniorských jsme ne-
měli štěstí na medaile. Ve Světovém poháru 
v kategorii F1B juniorů obsadil Patrik Švorc 
14. místo a v kategorii F1A Jan Zajíc 7. místo.

V lednu jsme již létali v Hořicích na třech 
soutěžích, kde na dvou zvítězil Václav Krejčík 
v  kategorii F1G. Jednou také zvítězila Vla-
dimíra Švorcová v kategorii P30. V Jičíně na 
dvou soutěžích, které jsme pořádali, jednou 
zvítězil Milan Šafler v  kategorii A3 a Václav 
Krejčík obsadil druhé místo v kategorii P30. 
Také jsme vyhodnotili a předali ceny za se-
riál soutěží Kopidlenská liga 2023. Několik 
jsme si jich také odvezli. V únoru na dalších 
dvou soutěžích Kopidlenské ligy dominoval 
Milan Šafler, když obě vyhrál v kategorii A3. 
Dominik Fojt byl dvakrát druhý. V  katego-
rii házedel vyhrál Zdeněk Švorc, čtvrtý byl 
Franta Zajíc. V žácích vyhrál Jan Zajíc a dru-
hý Štěpán Bodlák. V  kategorii P30 obsadila 
2. místo Vlaďka Švorcová, čtvrtý byl Václav 
Krejčík následován Pavlem Bodlákem a žáky 
vyhrál Adam Bodlák. Následující víkend 
jsme byli na Českém poháru F1GHJ v  Bo-
roticích u  Znojma. Zde si velmi dobře vedl 
Václav Krejčík, který v silné konkurenci, až po 
rozlétávacím kole obsadil 3. místo v katego-
rii F1G. Jan Zajíc byl v  žácích dvakrát první 

12. března oslavil životní jubileum 90 let 
dlouholetý a stále aktivní člen LMK Kopi-
dlno Václav Krejčík. Václave, do dalších 
aktivních let pevné zdraví a ještě mnoho 
osobních i  modelářských úspěchů. Ať to 
lítá!

Členové LMK Kopidlno

Blahopřání

Vyhodnocení Kopidlenské ligy 2023.
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v kategorii F1H. A poslední únorovou sobo-
tu jsme pořádali náš Český pohár – O putov-
ní pohár LMK Kopidlno v  Hořicích. Celkem 
59 soutěžících v  šesti kategoriích bojovalo 
o nejvyšší příčky. Za hezkého počasí, po tvr-
dých bojích, si v rozlétávání vylétal 3. místo 
Milan Šafler v  kategorii A3. V  kategorii F1H 
vylétal první místo mezi žáky Jan Zajíc a při-
dal k tomu i první místo v kategorii házedel 
(mezi seniory 3. místo). V  neděli se pokra-
čovalo Českým pohárem pořádaným LMK 
Nová Paka.

V březnu nás čeká další Český pohár F1GHJ 
v Senici na Hané. Pro naše žáky první Krajský 
přebor mládeže v  Panenském Týnci a  také 
pro juniorské reprezentanty první Světový 
pohár v  Polsku. Letos budeme znovu po-
řádat Mistrovství České republiky F1GHJ. 
S  juniory se chystáme na mistrovství světa 
do Makedonie. Budeme se snažit co nejlépe 
reprezentovat a vás budeme informovat.

František Zajíc Václav Krejčík (vpravo), 3. místo kategorie F1G. Český pohár F1GHJ – Borotice u Znojma.

Jan Zajíc, 1. místo žáci, kategorie F1H, Boro-
tice.

 Milan Šafler (vpravo), 3. místo kategorie A3, Hořice.

Zájemci se mohou hlásit na adrese:

Ing. Milan Šafler 
(milan.safler@seznam.cz)
husova 195
Kopidlno 507 32
tel. 607 631 998 večer

Letos táborová hra
Indiana Jones a jeho  
dobrodružství

Podrobnější informace a foto: 

www.ledce-kopidlno.wz.cz
nebo na facebooku:
Letní tábor TJ Sokol Kopidlno v Ledcích

cena 4300 Kč
pro členy TJ Sokol Kopidlno 4100 Kč

Tábor je určen dětem od 2. třídy ZŠ.

Tábor je umístěn v lesním prostoru 
u obce Ledce u Ml. Boleslavi s možností 
blízkého koupání (100 m). Ubytování ve 
stanech i chatách – sportovní hry, soutě-
že, výlety a spousta legrace!

TJ SOKOL Kopidlno pořádá tradiční

DĚTSKÝ LETNÍ TÁBOR
v termínu 29. 6. – 13. 7. 2024
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Fotbalové úspěchy a investice 
do sportovního areálu
Jak si vedl FK Kopidlno v roce 2023

Jaro 2023
Jarní část se vydařila jak pro A  tým, tak 

pro B tým. A  tým v  1B třídě KHK se umís-
til na konečném třetím místě se ziskem 56 
bodů za 17 výher, 5 proher, 1 výhru na po-
kutové kopy a 3 prohry na pokutové kopy 
s  celkovým počtem vstřelených a  obdrže-
ných branek 92:42.

B tým v  okresní soutěži skončil také na 
třetím místě se ziskem 45 bodů za 15 výher 
a 6 proher a s počtem vstřelených a obdr-
žených branek 78:55. Vítězem soutěže se 
stala nedaleká Jičíněves, druhá skončila 
rezerva SK Sobotka. Postupovaly dva týmy, 
a jelikož SK Sobotka se rozhodl svůj B tým 
zrušit, byl nabídnut postup nám a ten jsme 
přijali. Naši mladí hráči spolu se staršími 
matadory si zaslouží hrát kvalitnější soutěž 
a  podzim ukáže, jestli na to máme, nebo 
ne.

Starší žáci hráli meziokresní přebor spo-
lečně s týmem TJ Sokol Libáň. Po odehrání 
posledního kola se celkově mohli radovat 
ze třetího místa se ziskem rovných 100 
bodů za 29 výher, 3 remízy a 5 proher s cel-
kovým brankovým rozdílem 130:57. Na 
tomto výsledku je zajímavé, že ze všech 
týmů inkasovali nejméně branek, odehrá-
li celkem 46 utkání, a  skutečnost, že tuto 
soutěž hrají týmy ze tří okresů v počtu cel-
kem 13 týmů. Tato soutěž je náročná nejen 
na utkání, ale také na cestování.

Přípravky tabulky nevedou, ale pod ve-
dením Romana Horny kluky i  holky fotbal 
baví a  zlepšují své fotbalové dovednosti, 
které jsou v tomto věku nejdůležitější, hra 
je baví a je vidět, že i když se jim někdy ne-
daří, hrají a  bojují až do poslední minuty 
s cílem nedat soupeři nic zadarmo.

Podzim 2023
V první řadě musím zmínit, že během let-

ního přestupového období nedošlo k žád-
ným odchodům, které by měly zásadní 
dopad na hráčskou základnu klubu, což je 
velice důležité pro další práci trenérů i ve-
dení klubu. V průběhu podzimu se povedla 
rekonstrukce střechy na kabinách, která 
měla již své dobré časy za sebou a  bylo 

nutné ji zrekonstruovat. Celkové náklady 
na tuto rekonstrukci dosáhly částky cca 
292 000 Kč. Tato investice byla možná pou-
ze za podpory města, které nám poskytlo 
bezúročnou půjčku 200 000 Kč, za což mu 
patří poděkování ze strany FK Kopidlno, 
bez této podpory bychom nebyli schop-
ni tuto rekonstrukci zrealizovat. Bohužel 
na našem hřišti dosluhují postupně další 
a  další prostory a  zařízení, které je třeba 
zrekonstruovat nebo zcela vyměnit. To 
však nejde bez peněz, které jsou k této ob-
nově areálu zapotřebí. Dík patří také všem 
návštěvníkům zápasů nejenom mužů, ale 
také mládeže. Během podzimu jsme také 
zrekonstruovali v  zadní části areálu plot, 
který chátral již několik let.

Podzimní část nové sezóny 2023/2024 
jsme přihlásili celkem 6 týmů. Jeden tým 
mladší přípravky, 2 týmy starší přípravky 
v  okresním přeboru, tabulky se u  těchto 
kategorií již několik let nevedou, protože 
nejdůležitější je radost ze hry, která je oči-
vidně baví. Trenéři Horna Roman, Zeman 
Martin (starší přípravky), Sedláček Tomáš 
(mladší přípravka) a  Zarycký Tomáš, který 
je dle potřeby zastupuje, věnují svůj volný 
čas této důležité a  nelehké práci pro bu-
doucí generaci hráčů FK Kopidlno.

Mladší přípravka a trenér tomáš Sedláček.

Mužstvo A i B – pohár v Lomnici. Starší přípravka a trenér Roman Horna.
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Starší žáci hrají ve spolupráci s TJ Sokol 
Libáň pod vedením trenérů Rozsypal Pa-
vel a  Pešta Jiří meziokresní přebor, který 
hrají týmy okresů: Jičín, Semily a Trutnov. 
Zde je celkem 12 týmů, které jsou od sebe 

poměrně vzdáleny, a  tak se najezdí doce-
la dost kilometrů. Tým Kopidlno/Libáň svá 
domácí utkání podzimu odehrál na hřišti 
v  Libáni a  jarní část soutěže odehrají na 
hřišti v Kopidlně. Po podzimu se umístili na 
čtvrtém místě se ztrátou 3 bodů na místo 
třetí, odehráli 22 utkání se ziskem 45 bodů, 

za 14 výher a  8 proher, 1 výhra na poku-
tové kopy a  4 prohry na pokutové kopy 
s poměrem branek 76:26. Mezi pěti střelci 
soutěže je Pivarči David na třetím místě 
s 19 zásahy a hned za ním je Kouřil Jan, kte-
rý má o branku méně. Jarní část bude ještě 
dlouhá a budou mít dostatek času, aby své 
umístění vylepšili.

B tým postoupil do okresního přeboru 
a  pod vedením dvojice Serinek Zdeněk 
a Janáček Jaroslav tuto soutěž zatím vede. 
Postoupili jsme až z  třetího místa a asi ni-
kdo nečekal, že tuto soutěž povedeme. Zís-
kali jsme zatím 25 bodů za 8 výher, 1 remí-
zu a 2 prohry s poměrem 44:13. Strategie, 
kterou jsme nastavili s  nutným rozpuště-
ním dorostu, kdy hráči této kategorie hrají 
za tento tým a  doplnili tak kádr zkušeněj-
ších borců, se ukázala zatím jako správná, 
mládenci se otrkají mezi dospělými, získají 
zkušenosti, které se jim mohou jenom ho-
dit v budoucnu, třeba v A týmu. Je pravda, 
že na postup nepomýšlíme, ale nikde není 
napsáno, že bychom se nemohli poprat 
o  vítězství v  okresním přeboru, které pro 
někoho může být první a  pro někoho po-
slední. V tabulce střelců okresu jsou na dru-
hém místě Kovář Miloš s  9 brankami a  na 
třetím místě Bernard Vojtěch s  8 branka-
mi. Pravda je, že nebýt hráčů, kteří hrají za 
A tým a jsou velikou vzpruhou a pro někte-
ré i další zkušeností, byla by asi naše pozice 
v tabulce odlišná. Za to jim patří velké díky.

A tým hraje 1. B třídu KHK. Po podzimu je 
realizační tým ve složení Zikmund Jaroslav, 
Hnízdil Roman a Sedláček Tomáš spokojen 
jen zčásti. Většina utkání skončila tak, jak 
jsme si přáli všichni, tedy vítězstvím našich 
borců. Bohužel některá utkání se nevyvedla 
a ve vyrovnané špici soutěže je znát každý 
ztracený bod. Zatím jsme na druhém mís-
tě za Chlumcem C se ztrátou sedmi bodů 
a nebude snadné pokusit se atakovat první 
příčku soutěže, která zajišťuje postup. Situ-
ace je o to těžší, že mezi námi na druhém 
místě a týmem s Kosiček, který je na místě 
pátém, je rozdíl 5 bodů. Nic méně fotbal je 
hra a míč je kulatý, a jak všichni víme, stát 
se může spousta věcí, které se nedají před-
vídat, a tabulka po jarní části může vypadat 
trochu, nebo zcela jinak. V  tabulce střelců 
této soutěže máme také dva, na sedmém 
místě je Klaban Tomáš s 10 brankami a na 
děleném osmém místě je Sedláček Tomáš 
s 8 brankami.

Máme dostatek hráčů, kteří mohou hrát 
za týmy mužů, záleží na jejich přístupu jak 
k fotbalu, tréninku samotnému, tak ke klu-
bu FK Kopidlno, kterého jsme všichni hrdý-
mi členy a fanoušky. Všichni víme, že fotbal 
je kolektivní hra. V zimní přestávce je nut-
né potrénovat a připravit se tak, abychom 
jarní část soutěží zvládli lépe, nebo alespoň 
stejně jako podzimní část.

Za FK Kopidlno Zdeněk Serinek

Starší žáci
poř. Tým Záp. V p Vp pp Skóre Body

1. Lomnice nad Popelkou 20 18 2 1 1 122:14 54

2. L. Bělohrad 22 16 6 1 3 68:20 50

3. Lužany 22 17 5 3 0 65:40 48

4. Kopidlno/Libáň 22 14 8 1 4 76:26 45

5. Jičín B 22 14 8 1 0 63:55 41

6. Robousy 22 14 8 2 0 63:31 40

7. Nová Ves / Bělá 20 10 10 0 0 57:62 30

8. Sedmihorky 22 9 13 1 0 39:79 26

9. Železnice/Valdice 20 6 14 0 4 27:35 22

10. Martinice 20 5 15 1 1 46:79 15

11. Vysoké n. J. / Jilemnice 22 3 19 1 0 15:103 8

12. Milíčeves 22 2 20 1 0 14:111 5

B tým
poř. Tým Záp. V R p pp Skóre Body

1. FK Kopidlno B 11 8 1 2   44:13 25

2. TJ TK Žlunice 11 7 2 2   24:14 23

3. TJ Sokol Lužany 11 7 1 3   29:24 22

4. TJ Sokol Nemyčeves 11 6 3 2   25:17 21

5. Sokol Milíčeves 11 6 2 3   25:17 20

6. TJ Sokol Jičíněves 11 5 1 4   20:20 16

7. TJ Sokol Dětenice 11 4 2 5   27:28 14

8. TJ Sokol Libáň 11 4 1 6   22:29 13

9. SK Robousy A  11 4 1 6   21:28 13

10. TJ Sokol Železnice B 11 4 0 7   24:26 12

11. TJ SKP Valdice 11 1 3 6   19:35 6

12. SK Miletín B 11 1 1 9   23:42 4

A tým
poř. Tým Záp. V R p pp Skóre Body

1. FK Chlumec nad Cidlinou C 13 11 1 1   46:17 34

2. FK Kopidlno 13 8 3 2   43:13 27

3. TJ Slavoj Skřivany 13 9 0 4   33:19 27

4. FK Dolní Kalná 13 8 2 3   41:19 26

5. TJ Spartak Kosičky 13 7 1 5   60:38 22

6. TJ Sokol Nepolisy 13 5 4 4   37:29 19

7. SK Sobotka 13 6 1 6   29:35 19

8. SK Lázně Bělohrad B 13 5 3 5   23:31 18

9. SK Jičín B 13 5 2 6   30:29 17

10. SK Sparta Úpice 13 4 4 5   21:29 16

11. TJ Sokol Stará Paka 13 4 1 8   14:52 13

12. 1. FK Nová Paka 13 3 3 7   18:27 12

13. TJ Jiskra Kocbeře 13 2 1 10   21:50 7

14. FC Vrchlabí B 13 1 0 12   15:43 3



48 březen 2024Kopidlenské listy

Kopidlenské listy čtvrtletník pro Kopidlensko | ročník 29 | periodický tisk územního samosprávného celku | vydává město Kopidlno, IČ: 00271705 | adresa redakce: KVC 
Kopidlno, Hilmarova 86, 507 32 Kopidlno | koordinátorka Kopidlenských listů: Michaela Havelková, tel.: 776 080 190, e-mail: kopidlenskelisty@kopidlno.cz | výkonný redaktor: Martin Žantovský | 
tiskne: TNM Print, Nové Město | ev. č. MK ČR E 11556 | vyšlo: 28. 3. 2024 | uzávěrka příspěvků do příštího čísla: 26. 5. 2024 | Některé příspěvky v Kopidlenských listech mohou vyjadřovat výhradně 
názory přispěvatelů. Starší čísla KL je možné zakoupit na MÚ Kopidlno nebo v KVC Kopidlno. Má-li váš výtisk KL nějaký nedostatek, bude vám vyměněn u prodejce nebo na MÚ, v KVC, případně 
vráceny peníze.

Když do života vstoupí 
duševní onemocnění, 
kontaktujte tým 
Péče o duševní zdraví

Když do života vstoupí duševní one-
mocnění, dá se to zvládnout. Je důleži-
té si říci o pomoc. Vyhledat odbornou 
pomoc není ostuda, naopak, je to od-
vaha změnit svůj život.

Jsme organizace Péče o  duševní 
zdraví. V  Jičíně působíme od roku 
2009. Náš tým tvoří sociální pracovni-
ce a  peer konzultant. Všichni jezdí za 
klienty domů nebo na jiné domluvené 
místo. Díky tomu klienty podporuje-
me rychle, efektivně a  můžeme včas 
reagovat na jejich potřeby, a  tak na-
příklad předcházet někdy zbytečným 
hospitalizacím.

Nejčastěji podporujeme klienty při:
•	zvládání projevů duševní nemoci 

v běžném životě,
•	  jednání na úřadech,
•	finančním hospodaření,
•	nácviku péče o  vlastní osobu i  do-

mácnost,
•	 řešení krizových situací, jako je ztráta 

zaměstnání či bydlení aj.,
•	aktivním trávení volného času a  zís-

kávání společenských kontaktů.
Pokud potřebujete pomoc, napište 

na pdz-jc@pdz.cz nebo zavolejte na 
+420 493 592 554. Sídlíme na adrese: 
17. listopadu 861, Jičín.

Přijít můžete i  osobně v  kontaktní 
den: PONDĚLÍ 13:00–16:00. Naše služ-
by jsou bezplatné a  jsou určeny pro 
obyvatele okresu Jičín starší 16 let, 
kterým do života vstoupilo vážné du-
ševní onemocnění, jako je schizofre-
nie, bipolární poruchy aj. Podporuje-
me také rodiny klientů. Více informací 
na www.pdz.cz.

Mgr. Magdalena Plivová

Zápis do přípravné třídy
Základní škola Městec Králové otevírá 

přípravnou třídu pro rok 2024/25. Zápis se 
bude konat v dubnu a květnu 2024 do na-
plnění kapacity třídy.

pro koho je přípravná třída vhodná 
a komu může pomoci?

Přípravná třída je mezistupeň mezi před-
školním a školním vzděláváním, tzv. nultý 
ročník. Je určena dětem, které z  různých 
důvodů ještě potřebují trochu času pro 
vstup do školy. Cílem přípravné třídy je 
pomocí různých aktivit a činností připravo-
vat děti na nástup do školy, aby si vytvořily 
pozitivní vztah a  důvěru ke škole, k  pe-
dagogům i  ke svým spolužákům. Během 
docházky do přípravné třídy si děti osvojí 
dovednosti a  návyky, které jim usnadní 
přechod z předškolního vzdělávání do zá-
kladní školy.

Jaké výhody škola nabízí?
Výhod je hned několik, nízký počet žáků 

ve třídě, speciálně pedagogická péče, in-
dividuální logopedická péče, canisterapie, 
individuální přístup, možný souběh 2 pe-
dagogů ve třídě, moderní vzdělávací po-
můcky a  prostředky – interaktivní tabule, 
i-Pady, robotické hračky. Docházka zdarma 

a výhodou je především naše přidaná hod-
nota – rodinné prostředí školy, zkušení pe-
dagogové, keramická pec, školní pozemek, 
individuální konzultace s rodiči a další.

Jak příprava dětí probíhá?
Výuka probíhá 4 hodiny dopoledne, 

odpoledne mohou děti využít oddělení 
školní družiny, kde tráví spoustu času na 
školním pozemku. Máme zde multisenzo-
rický chodník, relaxační koutek, vlastní ze-
leninovou zahrádku s vyvýšenými záhony, 
květiny, krmítka.

Co pak?
Po absolvování přípravné třídy se děti 

vrací na kmenovou základní školu, na kte-
ré byly u zápisu do 1. ročníku. Naše úloha 
je především pomoci dětem a  jejich rodi-
čům dobře zvládnout přechod z mateřinek 
do základních škol. Mimo to také vytvořit 
mezičlánek předškolní přípravy dětí v obci 
a okolí.

Veškeré informace se dozvíte na tel. čísle 
325 643 312 a na www.zs-mesteckralove.cz. 
Rádi vám školu nezávazně ukážeme.

Mgr. Romana Tůmová, ředitelka školy

TJ SOKOL Kopidlno pořádá

KURZ TANCE  
A SPOLEČENSKÉ VÝCHOVY

pod vedením Tanečního studia „M“ Petra a Jaroslavy 
Mertlíkových a za doprovodu taneční kapely ALLEGRO

Kurz proběhne v termínu 23. 6. – 27. 7. 2024. 
Cena kurzu je 2000 Kč na osobu. 

Zápis do kurzu je možný od měsíce ledna  
v železářství paní Adamcové v Kopidlně.

Zájemce žádáme o přihlašování v párech.

Volte tradici a osvědčenou kvalitu.


